
سیستان و بلوچستان در معرض کوچ اجباری

نماینده مردم سیســتان و بلوچستان در مجلس گفت: باید حقابه هیرمند 
از ســوی دولت پیگیری و حتما این آب به کشور سرازیر شود در غیر این 
صورت تا ۳-۲ ماه آینده با چالش عدیده ای مواجه خواهیم بود.اســماعیل 
حســین زهی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره اوضاع آب در 
استان سیستان و بلوچستان اظهار داشت: در حال حاضر هم مرکز استان 
و هم شــهرهای سیستان و خاش با تنش آبی شــدید مواجه است، باید 
حقابه هیرمند از ســوی دولت پیگیری و حتما این آب به کشــور سرازیر 
شــود در غیر این صورت تــا ۳-۲ ماه آینده با چالــش عدیده ای مواجه 
خواهیم بود. وی افزود: اکنون مطالعاتی برای حفر چاه در حال انجام است 
همچنین چاه هایی در کوه خواجه حفر می شود که فقط تسکینی هستند. 
در کوتاه مدت تا حدی می توانند مشــکل را حل کنند اما برای بلندمدت 
نیاز اســت که حتما حقابه را پیگیری کنیم. عضو هیات نمایندگان استان 
سیستان و بلوچستان تصریح کرد: اکنون ۸۰ درصد شهر خاش آب ندارند 
و ۲۰ درصدی هم که آب دارند غیر قابل شــرب و حتی غیرقابل شست و 
شو است. فقط شــاید بتوانند برای استحمام استفاده کنند که آنهم اصلا 
اســتاندارد و بهداشتی نیست. حتما نیاز است موضوع حقابه و علاوه بر آن 

بحث مدیریتی آب پیگیری شود. 
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رئیس جمهور در دیدارهای جداگانه با سفرای جدید فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند بر تلاش برای گسترش روابط فیمابین تاکید کرد. به گزارش ایسنا، 
سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر امروز یکشنبه در دیدارهای جداگانه با آقایان »ربرتو جی مانالو«، »جمعه حسن فضیل«، »منجورول کریم خان چودری« 
و »رودرا گائوراو شرست« سفرای جدید فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند، با اشاره به ظرفیت های متقابل موجود، بر ضرورت تلاش جدی برای فعال کردن 
این ظرفیت ها در راستای ارتقای سطح روابط فیمابین در همه حوزه ها به ویژه تعاملات تجاری و اقتصادی تاکید و برای ایشان در اجرای ماموریت های خود 
آرزوی موفقیت کرد. سفرای جدید فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند نیز در این مراسم بر اهتمام و جدیت خود برای پیگیری ماموریت های محوله در تبادل 

ظرفیت های متقابل و گسترش تعاملات فیمابین تاکید کردند.
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در آیین تقدیم استوارنامه سفرای جدید انجام شد

تاکید رئیسی بر گسترش روابط ایران با فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند

info@sobh-eqtesad.ir

ده کیلومتر عاشقی درو شد
گاهی برخی اقدامات موجب میشــوند هنجــاری نهفته در ایمان 
اجتماع خود نمایی نموده و نماد بیان عشــقی شود که که در نهاد 
جامعه پایدار و پایور است اما در قالب  یک اقیانوس غیر متصل به 
هم نپیوسته ، اثار ارزشمند پیوستگی را به نمایش نگذاشته است. 
مهمانی ۱۰ کیلومتری جشن غدیر خم از این جنس پدیده ها بود. 
پر واضح اســت که شیعه و ســنی بر این واقعیت میمون و مبارک 
واقف هســتند. که واقعه غدیر رویداد مهمی در  تاریخ اسلام است 
روزی بعد از حج آخر عمر شــریف پیامبــر اکرم ) ص ( که در آن 
روز  پیامبر اکرم )صلی الله علیه و آله( در پی دستور الهی، حضرت 
علی )علیه السلام( را به مقام جانشینی خود منصوب نمودند. این 
انتصاب در هجدهم ذی الحجه  ســال دهم هجری در راه بازگشت 
از ســفر حجةالوداع و در مکانی به نام »غدیر خم« انجام پذیرفت.

واقعه غدیر در قرآن کریم به عنوان روز »اتمام و اکمال دین« مورد 
اشــاره قرار گرفته اســت  »غدیر« در لغت به معانی »نهر« و »آب 
جمع شــده از باران« آمده اســت. و غدیر خُم، نام مکانی است در 
محدوده پنج کیلومتری میقات  جُحفه که در آن زمان ها به صورت 
گودال بزرگی بوده است. جحفه، روستایی بزرگ واقع در سه منزلی 
از طرف مکه به ســوی مدینه و  مشهور به میقات اهل شام است، 
اســم اصلی آن مهیعه بوده و چون یکبار ســیل آن را در پیش از 
اسلام - زمانی که  قوم بنی عبیل در آنجا ساکن بودند - به کلی از 
بین برده بود »جحفه« ) به معنی محلی که سیل آن را برده( نامیده 
شده اســت.در جحفه راه مدینه، مصر و عراق از هم جدا می شده 
است. در حال حاضر بقایای یک بنای قدیمی به صورت قلعه یا دژ 
در آن قرار دارد و به قصر علیا یا قصر عزور مشــهور است. و فاصله 
آن از محل میقات جحفه در زمان ما با توجه به ساخت و ساز جاده 
ای و بزرگراهی حدودا  ۵ کیلومتر اســت.بنا به شرحی که مرحوم 
سید محمدباقر نجفی نویسنده مقاله "موقعیت جغرافیایی غدیر خم" 
بجای گذاشته است،  غدیر خم در کنار قصر علیا قرار دارد اما مطابق 
با تحقیق علامه شیخ عبدالهادی فضل، محل غدیر در فاصله حدود 
۸ کیلومتری میقات جحفه قرار دشــته کــه این اختلاف با تغییر 
مسیر های پیشرفته قابل توجیه است. . شاید انتخاب این محل در 
روز واقعه غدیر خم توسط رسول گرامی اسلام،  جغرافیایی بوده که 
حجاج راه خود را بسمت مصر و عراق و مدینه از هم جدا میکردند 
، و مفهوم این مطلب بخوبی میرســاند کــه پیامبر اکرم صلی الله 
علیه وآله بدستور پروردگار متعال بر این نکته که جمعیت بیشتری 
از واقعه معرفی جانشــینی حضرت امیرعلیه السلام  مطلع شوند ، 
بوده اســت و این اطلاع رسانی را مبنای ترویج تفکر ولایت مداری 
درشیعه تلقی میفرموده اند. اگر این ماموریت امروز مبنای ما  هم 
بوده باشــد طبعا باید غدیر را با همه امکانات و اســتعداد و عده و 
عُده جار بزنیم .دولت های گذشــته در جمهوری اسلامی یا محاط 
بر ســکولاریزم و یا محیط بر آن انگیزه این جار زدن را نداشتند. با 
انتخاب دولت سیزدهم دست و بال جریان معتقد به ولایت و غدیر 
خارج از چارچوب مبانی و تفکرات سکولاریته باز شد ، سال قبل این 
جار زدن را درقالب جشــنی یکی دو کیلومتری در خیابان ولیعصر 
تهران  براه انداختند و جواب خوبی داد و امســال وســعت اعلام و 
اظهار ان را در ده کیلومتر و در جاده ای خاطره انگیز و انقلاب ساز  
بنا نهادند که این ابتکار عظیم و شکوهمند امسال هم مورد استقبال 
تهرانیان ) چه بسا ایرانیان( قرار گرفت. از میدان امام حسین علیه 
السلام تا میدان ازادی مردمی به هم فشرده و شادمان از این همه 
استقبال ، جشنی افریدند که ریشه در همان باور های هنجار ساز 
عاشــقانه انها داشت. عشق و معیار و نام علی علیه السلام بر دل و 
جان یکایک مردم حاضر  در لب های شکفته از تبسم عاشقی موج 
میزد. لوگوی ) به عشق علی( هیاهویی بپا کرده بود که گویی همه 
از کنه وجود باورمندانه  میدانستند ،چرا امده اند. این ده کیلومتر در 
تهران و ده ها ده کیلومتر در کشور استوره ای پویش گونه با حضور  
ساخت که روشنای شعله آن تا قیامت خواهد ماند. رسانه های کور 
دلی این همه نــور را خفاش گونه بر نمیتابند، یا هیچ نگفتند و یا 
بســیار موذیانه کم گفتند. اما خدای متعال میخواهد نور خود را بر 
همه عالم بتاباند. جمعه عصر ۱۶ تیر ماه ۱۴۰۲ سروی راست قامت 
را در ایران اسلامی رو نمایی نمود که بذر های نهفته در دلهای بیدار 
دین مداران  یکبار دیگر و با عظمتی شگفت آفرین در ده کیلومتر 

های عاشقی درو شد.

سـرمقـاله
حمید رضا نقاشیان

در پی آتش سوزی سکوی نفتی

"پمکس" ۷۰۰ هزار بشکه در تولید نفت 
ضرر کرد

شرکت نفتی دولتی مکزیک )پمکس( برآورد کرد آتش سوزی مرگبار در یک سکوی نفتی فراساحلی 
در بخش جنوبی خلیج مکزیکو، باعث از دست رفتن ۷۰۰ هزار بشکه تولید نفت شده است. به گزارش 
ایسنا، آتش سوزی اوایل روز جمعه در سکوی نو اوچ ای میدان نفتی کانتارل شرکت پمکس آغاز شد 
و ســپس به مجتمع فشرده سازی گســترش یافت و باعث مرگ دو تن شد. آتش سوزی از آن زمان 
کنترل شده اما به گفته اوکتاویو رومرو، مدیرعامل پمکس، یک نفر همچنان مفقود است. رومرو از طریق 
حساب توییتری پمکس اعلام کرد: امروز ۷۰۰ هزار بشکه تولید نفت از دست رفت زیرا ما عملا همه 
چاه های این منطقه را بستیم. این مدیر افزود: تا بعدازظهر شنبه، ۶۰۰ هزار بشکه از تولید، ازسرگرفته 
شد. پمکس اعلام کرد جستجوگران همچنان به دنبال فردی هستند که پس از آتش سوزی در کانتارل، 
مفقود شده است. این میدان روزانه ۱۷۰ هزار بشکه نفت تولید می کند و یکی از پربازده ترین میادین 
جهان است. بر اســاس گزارش رویترز، پمکس در سال های اخیر با چند حادثه صنعتی در بزرگترین 
منطقه تولیدی خود روبرو شــده است. عمده تولید نفت مکزیک که حدود ۱.۶ میلیون بشکه در روز 

است، از آب های عمیق خلیج مکزیکو استخراج می شود.
نایب رئیس کمیسیون انرژی:

مانعی برای حذف کارت  سوخت 
جایگاه ها وجود ندارد

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: برای حذف کارت های سوخت جایگاه ها 
بستر کارشناسی و علمی فراهم است اما متاسفانه شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در طول 
چندین سال گذشته در برابر استفاده از تکنولوژی و علم روز مقاومت کرده است. هادی بیگی نژاد در 
گفت وگو با ایسنا، درباره مصوبه مجلس مبنی بر ضرورت استفاده افراد از کارت های سوخت شخصی 
و جمع آوری کارت های ســوخت جایگاه ها، بیان کرد: ماجرای این مصوبه مجلس به این موضوع باز 
می گردد که رقم بســیار بالایی قاچاق سوخت در کشور داریم. برآورد اولیه این است که بین ۱۰ الی 
۲۰ میلیون لیتر روزانه قاچاق بنزین و گازوئیل داشته باشیم. حال راهکار مقابله با این حجم از قاچاق 
چیست؟ راه مقابله این است که هر کس در هر جایگاهی که از بنزین و گازوئیل استفاده می کند باید 
مشخص باشد که کیست. وی در ادامه اظهار کرد: این کار نیز دو راه دارد؛ اول اینکه هر کس در جایگاه 
از طریق کارت خود ســوخت گیری انجام دهد. دوم اتصال کارت بانکی افراد به کارت ســوخت است. 
یعنی فردی که در جایگاه بنزین می زند از طریق کارت بانکی خود هزینه را پرداخت کند و این کارت 

به شبکه متصل شود و مشخصات فرد معلوم شود.

در راســتای نوسازی و بهسازی 
خانه های فرسوده تا کنون بیش 
از ۱۳۷ هــزار واحد به مرحله ی 
اجرا رســیده و فقــط در یک 
ماه گذشــته بیــش از ۱۳ هزار 
واحد در بافت های فرســوده به 
مرحله ی ســاخت رسیده است. 
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
از افزایــش ۸۸ درصدی صدور 
پروانه در بافت های فرسوده طی 

بهار امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر 
داده اســت. به گزارش ایسنا، نوسازی و بهسازی 
بافت های فرسوده و ناکارآمد در قالب طرح نهضت 
ملی مسکن با روال مناسبی در حال انجام است.   
رییس جمهور در جلســه روز گذشــته شورای 
عالی مسکن، نوســازی بافت ها را از اولویت های 
دولت دانســت  و بر همکاری بیشتر استانداران 
و فرمانداران در این زمینــه تاکید کرد. آن طور 
که محمد آیینی ـ معاون وزیر راه و شهرســازی 
اعلام کرده در یک ماه گذشــته ۱۳ هزار و ۵۵۹ 
واحد مســکونی در قالب ۵ هزار و ۵۶۰ پروژه در 
بافت های فرســوده شهری در سامانه ستاد ملی 
بازآفرینی شــهری ثبت و به تعــداد واحدهای 
در حال نوســازی افزوده شــده است. هم اکنون 
واحدهای بافت فرســوده که در حال نوســازی 

هستند به ۱۳۷ هزار و ۴۸۷ واحد رسیده است. 
به گفته آیینی، طی ســه ماه نخست امسال در 
مقایسه  با مدت مشابه ســال قبل در ۵۵ شهر 
کشور صدور پروانه در بافت های فرسوده رشد ۸۸ 
درصد داشته است. در پنج استان  شامل  تهران، 
خراســان رضوی، مازندران، همدان و خراســان 
شــمالی نیز آمار از افزایش ۱۰۵ درصدی صدور 
پروانه در بافت های فرسوده حکایت دارد. سقف 
وام مرمــت در بافت هــای تاریخی ۳۶۰ میلیون 
تومان شد شرکت بازآفرینی شهری ایران در سال 
اول اجرای طرح نهضت ملی مســکن ۱۱۰ هزار 
واحد را در بافت های فرسوده به مرحله ی نوسازی 
و بهسازی رسانده و نوسازی ۲۰۰ هزار واحد را در 
سال دوم هدف گذاری کرده است. این آمار از عزم 
دولت، انبوه سازان و مردم برای نوسازی ۱۶۷ هزار 
هکتار بافت فرسوده و ناکارآمد در کشور حکایت 

دارد. شهرداری ها نیز طبق قانون 
موظف به تخفیف تــا ۵۰ درصد 
در صدور عوارض نوسازی هستند 
که می توانــد این عــدد تا ۱۰۰ 
درصــد افزایش پیــدا کند. دولت 
ســیزدهم در طــرح نهضت ملی 
مسکن، احداث واحدهای مسکونی 
خدمــات  دارای  مناطــق  در  را 
بخشــی  کرد.  شــهری جانمایی 
زیرســاخت ها در حومه  ایــن  از 
شــهرها قرار دارد و بخش دیگــر به عنوان یک 
ظرفیت مغفول مانده درون بافت های فرســوده 
کلانشــهرها نهفته است. با توجه به هزینه بالای 
ایجاد زیرساخت های شهری و توسعه حمل ونقل 
در شــهرهای حومه، دولت نســخه جایگزین را 
نوسازی و بهســازی واحدهای فرسوده می داند. 
کارشناسان معتقدند نوسازی بافت های فرسوده 
با احداث مسکن و محیط کسب و کار مناسب در 
این محدوده ها برای دولت و مردم مقرون به صرفه 
اســت و موجب ارتقای بهره وری شهری، کاهش 
خســارت احتمالی ناشی از  زلزله و پیشگیری از 
گسترش فرسودگی و آلودگی ها و نابهنجاری ها 
به پیرامون خود می شــود. مردم  تمایل دارند به 
جای این که به شهرهای حاشیه و اقماری بروند 

در داخل شهرها و مناطق آباد زندگی کنند.

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

رشد ۸۸ درصدی صدور پروانه در بافت های فرسوده

سخنگوی صنعت برق گفت: به دلیل افزایش 
دمــای هوا رکورد مصرف بــرق به ۷۱۵۰۰ 
مگاوات رســید، ولی شــبکه سراسری برق 
پایدار است و خاموشی برنامه ریزی شده ای 
را در دســتور کار نداریــم. مصطفی رجبی 
مشهدی در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه 
روز گذشته تقاضای مصرف برق تا ۷۱ هزار 
و ۵۰۰ مگاوات پیش رفته که همین مساله 

فشــار زیادی را روی شــبکه و تاسیســات برق ایجاد کرده است، 
اظهار کرد: اکنون شرایط تامین برق پایدار است اما افزایش مصرف 
احتمال وقوع حوادث  را زیاد می کند که با کاهش مصرف توســط 
مشترکان حوادث روی شبکه کاهش می یابد.وی با تاکید بر اینکه 
تمام کارکنان و تجهیزات صنعت برق در آمادگی کامل هســتند، 

تصریح کرد: نیازمند همراهی همه مشــترکان 
برای گذر این شــرایط هستیم. لازم است همه 
مشــترکان با رعایت بیشــتر مــوارد مدیریت 
مصرف صنعت برق را یاری کنند تا گرمای هوا 
مانع برق رســانی نشود. سخنگوی صنعت برق 
با بیان اینکه هیچ برنامه ای برای انتشار جداول 
خاموشــی وجود ندارد و با همکاری مردم می 
توانیم تابســتان را پشت ســر بگذاریم، گفت: 
مشترکان با رعایت بیشــتر نه تنها می توانند 
پاداش صرفه جویی بگیرند بلکه پایداری شبکه برق را هم تضمین 
خواهند کرد. به گفته رجبی مشــهری اکنو ن شرایط پایدار است 
اما اگر مشترکان با مشکل مواجه شدند می توانند به سامانه ۱۲۱ 
موضوع را گزارش دهند، همکاران ما نیز در زمانی کوتاه مشکل را 

برطرف خواهند کرد.

سخنگوی صنعت برق:

خاموشی برنامه ریزی شده نداریم

در ۳ ماهه نخست امسال محقق شد؛

جهش ۵۷ درصدی تولید انرژی در بلوک سیکل  ترکیبی نیروگاه نکا

درخواست حذف کارت 
بازرگانی

آمادگی شرکت های ایرانی برای همکاری نفتی با سوریه

رئیس اتاق بازرگانی تهران با تاکید بر لزوم حذف کارت بازرگانی، گفت: با همکاری اندیشکده شریف، طرح های 
مستند آماده شده تا قیمت گذاری دستوری حذف و جایگزین آن لایحه ای تنظیم که تقدیم مجلس می شود. به 
گزارش ایســنا، محمود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران در مراسم روز صنعت و معدن تهران، اظهار کرد: 
قوانین زیادی تدوین شــده که بعضا سبب مشکلات بیشتری برای تولیدکنندگان شده، مانند تولید رقابت پذیر. 

برخی از این قوانین برای تصحیح اقتصاد به وجود آمد، اما این قوانین فضای اقتصادی ما را رفع نکرد....

شرکت هایی که سود هیولایی دارند

سرمایه گذاری ۵۰ میلیون دلاری افغانستان در بندر کاسپینبازگشایی دریچه های سد لتیان
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گزیده خبر

واکنش کنعانی به تصمیم آمریکا برای 
ارسال بمب های خوشه ای به اوکراین

ســخنگوی وزارت خارجه تصمیم آمریکا برای ارسال بمب های خوشه ای به 
اوکراین را گویای عزم واشنگتن در استمرار و پیچیده تر کردن جنگ اوکراین 
دانست. به گزارش ایسنا، ناصر کنعانی در توییتی نوشت: تصمیم آمریکا به 
ارسال بمب های خوشــه ای به اوکراین، گویای عزم واشنگتن در استمرار و 
پیچیده تر کردن جنگ اوکراین اســت. این اقدام نمونه ای دیگر از اقدامات 
بی ثبات کننده آمریکا و نیز صادرات تســلیحاتی است که بدون تبعیض به 
کشتار و ویرانی بیشتر کمک می کند. ایالات متحده تصمیم گرفته مهمات 
خوشه ای به اوکراین بفرستد تا به ارتش این کشور کمک کند که نیروهای 

روسی مستقر در خط مقدم را عقب براند.

برگزاری سمینار غدیر، عدالت و انتظار 
در سفارت ایران در نیجریه

سمینار غدیر، عدالت و انتظار به همت سفارت ایران در نیجریه برگزار شد.
به گزارش ایلنا، نشست تخصصی عید غدیر خم تحت عنوان "غدیر، عدالت 
و انتظار" با حضور برخی از دیپلمات های مقیم و نمایندگان جنبش اسلامی 
نیجریه، موسسه اهل البیت )ایالت گمبه(، بنیاد رسول اعظم )ایالت نیجر(، 
موسسه فرهنگی- آموزشــی الهدی )ابوجا( و... در محل سفارت جمهوری 
اســلامی ایران در ابوجا برگزار شــد. در این نشســت علاوه بر ســخنرانی 
محمدعلی بک، ســفیر جمهوری اسلامی ایران، پیام شیخ ابراهیم زکزاکی، 
رهبر جنبش مسلمانان نیجریه قرائت شده و محققین و فرهیختگان مذهبی 

نیجریه به ایراد سخنرانی پرداختند.

وزیر کشور: ورودی های مرزی ایران و 
عراق برای سفر اربعین افزایش می یابد

وزیر کشور گفت: طرف عراقی قبول 
کرد تا تعــداد ورودی های مرزی دو 
کشور برای ســفر اربعین بین ۱۲۰ 
تا ۱۵۰ مورد افزایش یابد. به گزارش 
ایســنا، احمد وحیدی در حاشــیه 
جلســه بررســی وظایف و تکالیف 
دستگاه ها در برگزاری مراسم اربعین، 
اظهار کرد: در جلسه امروز تکالیفی که برای دستگاه های مختلف در زمینه های 
راه،  آب و برق، بهداشــت و درمان برای ســهولت در تردد زوار در نظر گرفته 
شده بود، مرور شد. وی با اشاره به توافق ایران و عراق برای صدور گذرنامه های 
ویژه اربعین، افزود: گذرنامه خاصی پیش بینی شــده در جلســه روز گذشته با 
وزیر کشــور عراق بررسی شد که زمان صدور آن توســط اداره گذرنامه فراجا 
اعلام خواهد شــد. وحیدی درباره تردد زائران اربعین از مرزها از جمله مهران 
خاطرنشان کرد: کارهای خیلی خوبی در زمینه راه ها و سایه بان ها، پارکینگ ها، 
پایانه ها و توسعه ورودی مرزها انجام شده است. تدابیری برای بهینه سازی راه ها 
اندیشــیده شده و قرار است ورودی مرزها توســعه یابد و ۱۲۰ تا ۱۵۰ دروازه 
ورودی داشــته باشــیم که طرف عراقی هم قبول کرده است. امیدوارم با زمان 
بندی ســفر از ســوی زائران، حداقل تراکم در زمان های خاص در گذرگاه های 
مرزی بوجود آید. وزیر کشــور به موضوع بیمه زائران نیز اشــاره کرد و گفت: 
کارگروه بیمه در حال فعالیت در این زمینه اســت. قرار است وزارت اقتصاد در 
زمینه بیمه زوار، حمل و نقل و  پارکینگ ها اقدامات لازم را انجام دهد. همچنین 
قرار شد با حضور بانک مرکزی و وزارت اقتصاد درباره نحوه تامین دینار تصمیم 
گیری کنیم. وحیدی همچنین گفت: اتباعی که مقیم ایران مثل اتباع افغانستان 
یا پاکستان هستند، برابر هماهنگی های انجام شده، از مرز شلمچه عبور خواهند 
کرد و مشــکلی ندارند اما اتباعی که از کشورهای خود از طریق مرز ایران وارد 
عراق می شــوند، طبق توافق صورت گرفته با طــرف عراقی از یک مرز زمینی 

مشخص، عبور کنند.

انتخاب »آباد«؛ ادامه حضور زنان در پیشانی »دیپلماسی«

انتخاب معصومه آباد به عنوان سفیر ایران در فنلاند نشان داد که دولت 
نــگاه ویژه ای به حضور زنــان در عرصه بین الملــل دارد و نمی تواند و 
نمی خواهــد به حوزه زنان و نیز حضورشــان در عرصه های مدیریتی و 
تصمیم گیری بی توجه باشــد. به گزارش ایســنا، تا دو دهه پیش زنان 
فعالیت پویا و مستمر در وزارت امور خارجه نداشتند. دختران و زنان در 
رشته علوم سیاسی و روابط بین الملل تحصیل می کردند اما امکان ارتقا 
از مرحله کارشناســی به مدیریتی و تصمیم گیری نداشتند. با توجه به 
نگاه مردمحور حاکم بر وزارت خارجه ســال ها طول کشید تا فضا برای 
ورود زنــان بــه حــوزه مدیریتی در دســتگاه دیپلماســی بــا وجود 
شایستگی هایی که وجود داشــت، فراهم شود. در عین حال نمی توان 
نادیده گرفت که در این چهل ســال زنان عقب تــر از مردان در حوزه 
دیپلماسی هستند و وقتی نوبت به انتخاب اصلح باشد، زنان صلاحیت ها 
و مهارت های حرفه ای و فنی کمتری نسبت به مردان در این حوزه دارند. 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه وقت کشــور اولین وزیری بود که 
برای اولین بار پای یک زن را به حوزه مدیریتی و تصمیم گیری در وزارت 
خارجه باز کرد. مرضیه افخم که ســابقه طولانی خدمت در وزارت امور 
خارجه داشــت از سوی وی به عنوان اولین سخنگوی وزارت خارجه و 
اولین سفیر زن در جمهوری اسلامی ایران انتخاب شد. این اولین تجربه 
مثبت جمهوری اسلامی در به خدمت گرفتن زنان در حوزه دیپلماسی 
بود که با همه انتقادها و اشــکالات، اقدامــی در خور و قابل توجه بود. 
مرضیه افخم نیز شایستگی ها و تجربه خوبی از خود در این ماموریت به 
جا گذاشــت و این فصل البابی بود برای انتخاب  سفیران زن بیشتر در 
کشور. از ده سال گذشته تا کنون، پنج زن به عنوان سفیر تام الاختیار از 
سوی وزارت امور خارجه پیشنهاد و انتخاب شده اند. از بین این پنج نفر، 
سه تن خاستگاه و جایگاه وزارت خارجه داشتند و دو تن از بیرون از این 
مجموعه انتخاب شدند. مرضیه افخم، افسانه نادی پور و فروزنده ودیعتی 
دیپلمات و دارای سابقه طولانی در وزارت خارجه بودند که از سوی وزیر 
خارجــه وقت معرفی و توســط دولت برای ماموریت خارج از کشــور 
منصوب شدند. حمیرا ریگی و معصومه آباد سفیرانی هستند که از سوی 
دولت  حسن روحانی و ابراهیم رییسی بدون سابقه فعالیت دیپلماتیک 
معرفی و منصوب شدند.  در روابط دیپلماتیک و بین الملل در دنیا این 
که انتخاب سفیران جدای از معیارها و ویژگی های حرفه ای دیپلماتیک، 

شاخص ها و معیارهای سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و حتی اطلاعاتی و 
امنیتی داشته باشند امری عادی است و کشورها فارغ از اینکه کشوری 
توســعه یافته و دموکراتیک باشــند یا غیر از آن مبتنــی بر منافع و 
صلاحدید خود افراد را برای ماموریت خارج از کشــور معرفی می کنند. 
حدود یک دهه است که جامعه با مقوله ای به نام "سفیران زن" در کشور 
رو به رو شــده است و این تجربه همان قدر که برای جامعه منحصر به 
فرد و تازه است در چارچوب دولت و وزارت خارجه نیز تجربه ای جدید 
و در حال آزمون و خطاست. توجه به مساله جنسیت در تعیین سفیران 
موضوعی اســت که در ســال های اخیر با توجه به افزایش قابل توجه 
کارمندان زن در وزارت امــور خارجه و جای خالی زنان در عرصه های 
بین المللی و سیاسی پررنگ شده است و دستگاه سیاست خارجی کشور 
و دولت ها نسبت به این مساله حساس شده اند. در یکی دو دهه اخیر در 
داخل کشور شاهد حضور زنان در عرصه های مدیریتی و وزارتی بوده ایم 
اما حضور زنان در عرصه های بین المللی تجربه ای نو برای کشــور است.

حساسیت  جامعه و افکار عمومی نسبت به انتصاب زنان به عنوان سفیر 
آن قدر زیاد است که انتخاب صد مرد غیرمرتبط با حوزه دیپلماسی آنقدر 
واکنش  برانگیز نیســت که انتخاب یک زن واکنش در بر دارد. معصومه 
آباد عضو سابق شــورای شهر تهران در دوره ســوم و چهارم، مسئول 
درمانــگاه محرومین درون مــرزی، ۱۳۶۷–۱۳۶۶ ، که فعالیت در این 
بخش به اسارت وی به مدت ۴۰ ماه انجامید. وی هم چنین رئیس بخش 
زنان و زایمان بیمارســتان نجمیه ۱۳۷۷–۱۳۷۵، مســئول مؤسســه 
فرهنگی بروج و مشاور مدیر کل شهرداری تهران بوده است. کتاب "من 
زنده ام" خاطرات وی از دوران اســارت است که به رشته تحریر درآورده 
است. اوایل تیرماه اعلام شد که وی، با پیشنهاد وزیر امور خارجه ایران 
و تایید رییس جمهور، به عنوان ســفیر جدید ایران در فنلاند منصوب 
شــده اســت.انتخاب »آباد«؛ ادامه دهنــده حضور زنان در پیشــانی 
»دیپلماسی« انتخاب خانم آباد موجی از انتقادها را با توجه به اینکه او 
خــارج از سیســتم وزارت خارجه و با تحصیلاتــی غیرمرتبط با حوزه 
دیپلماسی و روابط خارجی است، به راه انداخت. منتقدان بعضا رسانه ای 
معتقد هســتند که خانم آباد دارای تخصص و تجربه روابط بین الملل و 
دیپلماتیک نیســت و هم چنین انتخابی سیاسی اســت. اما آیا تمامی 
سفیرانی که در جمهوری اسلامی تا کنون انتخاب شده اند دارای تجربه 
و تخصص دیپلماتیک و غیر سیاســی بودند یا این انتظار صرفا درباره 
ســفیران زن وجود دارد؟ این درحالی است که در دولت حسن روحانی 
که آغاز کننده انتصاب زنان به عنوان ســفیر بوده است نگاه می کنیم 
می بینیم که در میان چهار زنی که در دولت وی منصوب شدند نیز یک 
زن بدون ارتباط با حوزه دیپلماتیک و تجربه و تخصص بوده است. از این 
رو انتقادها به چه دلیل است؟ این انتقادها در حالی است که در همین 
زمان تعداد قابل توجهی از ســفیران مرد نیز تعیین و به محل خدمت 
اعزام شــدند اما هیچ کس نپرسید و نگفت که آیا همه آنها متخصص 
حوزه دیپلماسی و دارای تجربه کافی بودند یا خیر؟ اساسا حوزه روابط 
بین الملل تا چه اندازه تخصص گرا و نیازمند سواد دیپلماتیک است؟ همه 
کشــورها به یک نوع تخصص و تجربه نیــاز دارند؟ در عین حال رفتار 
سیاســی و دیپلماتیک کشورهای مختلف نشــان می دهد که انتخاب 
سفیران متناسب با معیارها و شاخص های سیاسی اجتماعی، اقتصادی و 
امنیتی کشور فرســتده و نیز متناسب با معیارها و شاخص های کشور 
پذیرنده است. از این رو انتخاب فردی شایسته از همه جهت های داخلی 

و خارجی کاری بســیار سخت و تقریبا غیرممکن است. تصمیم دولت 
پیشــین برای انتخاب مرضیــه افخم به لحاظ سیاســت های داخلی 
تصمیمی به مراتب ســخت و دشوار بود. دولت و وزارت خارجه هم باید 
موانــع داخلی برای انتخاب وی را هموار می کردند و هم کشــوری را 
متناســب با معیارهای جمهوری اســلامی برای اعزام یک ســفیر زن 
می یافتند که این انتخاب و تصمیم با کمترین ریسک محقق شود، اما 
انتخاب به مراتب انتخابی ســاده در برابر انتخاب خانم حمیرا ریگی بود 
که بدون هیچ سابقه دیپلماتیک و بین المللی و نیز تحصیلات مرتبط به 
عنوان دومین ســفیر زن ایرانی انتخاب شــد. حمیــرا ریگی، همچون 
معصومه آباد که اخیرا از سوی دولت سیزدهم به عنوان سفیر ایران در 
فنلاند انتخاب شده است، بدون سوابق دیپلماتیک و طی سلسله مراتب 
کارشناســی در وزارت خارجه انتخاب و راهی ماموریت خود شد. او در 
بهمن ۹۷ به عنوان سفیر ایران در برونئی کار خود را آغاز کرد. ریگی در 
سال ۱۳۹۳ فرماندار شهرستان قصرقند در استان سیستان و بلوچستان 
بود. وی اولین فرمانــدار زن در دولت یازدهم و اولین فرماندار زن اهل 
ســنت بود. وی پیش از آن نیز به عنوان بخشــدار شهر بندری چابهار، 
رئیس اداره بهزیســتی چابهار، مشــاور مدیرکل بهزیستی سیستان و 
بلوچســتان، دبیر کمیســیون امور بانــوان فرمانداری چابهــار و دبیر 
کمیسیون شورای شهر چابهار فعالیت کرده بود. ریگی کارشناس ارشد 
فناوری اطلاعات بود. هر چند انتخاب حمیرا ریگی، انتخابی سخت و به 
نوعی تابوشکنی  بود، اما خانم ریگی هیچ سابقه فعالیت دیپلماتیک در 
کارنامه خود نداشت و صرفا یک انتصاب و انتخاب سیاسی بود ولی مورد 
هجمه گسترده افکارعمومی و رسانه ها و کارشناسان هم قرار نگرفت. به 
گزارش ایسنا، جدا از تخصص و مهارت هایی که یک دیپلمات به لحاظ 
سیاســی و دیپلماتیک باید داشته باشد، انتخاب سفیران در کشورهای 
مختلف با توجه به شاخص های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و 
اطلاعاتی و امنیتی متفاوت است. کشوری مثل انگلستان بعضا سفیرانش 
از میان کارمندان سرویس اطلاعاتی و امنیتی )MI۶( انتخاب می شوند 
در حالی که برخی از آنها هیچ ســابقه دیپلماتیک هم در کارنامه خود 
ندارند. در پاکســتان سفیران بیشــتر از میان بخش نظامی این کشور 
انتخاب می شــوند. در هند نیز به همین شکل سفیران بیشتر از بخش 
نظامی و ارتش این کشور انتخاب می شوند. در آمریکا بسیاری از سفیران 
از میان نظامیان و ماموران امنیتی و اطلاعاتی انتخاب می شــوند. یا در 
کشورهای اروپایی شاهد هستیم که بی هیچ ارتباط روشن و مشخصی 
تعداد قابل توجهی از سفیران و مقامات این کشورها از میان زنان انتخاب 
می شوند فارغ از اینکه توانمندی دیپلماتیک دارند یا ندارند. این کشورها 
آن قدر در روند انتخاب زنان در مسئولیت های مختلف حاکمیتی در یکی 
دو دهه گذشته پیش رفته اند که بعضا در برخی پست ها و سفارت خانه ها 
با مشکلات قابل توجهی از لحاظ کمبود نیرو مواجه  هستند. نکته قابل 
توجه که به نظر از نگاه منتقدان دور مانده است تجربه و سابقه فعالیت 
بین المللی بســیار کم زنــان در وزارت امور خارجه اســت که یکی از 
مشکلات عمده در انتخاب آنها به عنوان سفیر است. از آنجایی که زنان 
در وزارت خارجه سال ها به خاطر برخی باورها و عقاید عقب نگه داشته 
شــده اند و فرصت حضور در مجامع، نهادها و ســازمان های بین المللی 
نداشــتند و همچنان هم از این مســاله رنج می برند، طبیعی است که 
کاندیداهــای زن در وزارت خارجه برای اعزام به ســفارت خانه ها زیاد 
نباشــند؛ سال ها زمان نیاز است تا این خلاء بزرگ پر شود. با این حال 

انتصــاب هر چه بیشــتر زنان با هــر کیفیتی در ســطح مدیریتی و 
تصمیم گیری در کشور به خصوص در پیشانی دستگاه سیاست خارجی 
حقی ادا نشده و به تاخیر افتاده طی چهار دهه گذشته است که باید از 
آن استقبال کرد. البته این انتظار که انتصاب ها هر دوره کیفی تر شوند 
انتظار به جا و قابل تاملی اســت. با این حال ادامه راه آغاز شــده در به 
کارگیری زنان به عنوان ســفیران ایران در کشورهای خارجی از سوی 
دولت ســیزدهم رویکردی قابل ستایش و "مثبت" است هر چند برخی 
جریان ها بر خلاف منافع ملی مدعی اند که این انتخاب شایسته سالاری 
نبوده اســت. با توجه به محــور بودن زنان در حوزه اروپا بســیاری از 
کارشناســان توصیه می کنند که در این کشــورها به ویــژه در حوزه 
اسکاندیناوی سفیر زن از سوی ایران اعزام شود. به عنوان مثال بیش از 
۶۰ درصد از هیات حاکمه و وزارت خارجه فنلاند در ســطوح مختلف 
کارشناســی و مدیریتی را زنان تشکیل می دهند، از این رو انتخاب یک 
زن به عنوان ســفیر ایران در هلسینکی، انتخابی به جا است. منتقدان 
منصف و دانشگاهیان به ویژه دانش آموختگان حوزه روابط بین الملل و 
علوم سیاســی انتظار دارند بعد از چهار دهه همان طور که کشــور در 
حوزه های مختلف فنی و مهندسی، بهداشت و درمان، علم و پژوهش و 
غیره توسعه یافته و افراد متخصص آن رشته را جذب می کند در حوزه 
روابط بین الملل و دیپلماسی نیز به این مساله توجه شود و تلاش شود 
زنان و دخترانی کــه در حوزه روابط بین الملل تحصیل می کنند ارتقا 
یافته و مهارت ها و فرصت های دیپلماتیک بیش از پیش در اختیار این 
افراد قرار گیرد تا در آینده نزدیک شــاهد رشــد زنان در این حوزه نیز 
باشیم. تعداد افرادی که در وزارت خارجه از سطح کارشناسی به سطح 
مدیریتی رســیده باشند، بسیار کم اســت و این انتقاد جدی به وزارت 
خارجــه در دولت های مختلف وارد اســت کــه از ورود زنان به حوزه 
مدیریتــی در یــک توافق نانوشــته و بدون توجه به شایســتگی ها و 
توانمندی های قابل توجه برخی زنان جلوگیری می شود. شاید انتخاب 
خانم معصومه آباد، انتخابی اصلح نباشد اما در چارچوب توجه دولت ها 
به حضور زنان در عرصه های مختلف کارشناسی و مدیریتی اقدام دولت 
سیزدهم و دستگاه دیپلماسی مورد توجه است. معصومه آباد اولین زن 
سفیری است که در دولت سید ابراهیم ریسی منصوب می شود. باید دید 
این سلســله انتخاب ها ولو با معیارها و شاخص های سیاسی، اجتماعی،  
اقتصادی و غیره در این دولت ادامه خواهد یافت یا خیر. سابقه فعالیت 
خانم آباد در حوزه شهری و بهداشت و درمان می تواند زمینه ساز فعالیت 
وی در فضای سیاسی اجتماعی فنلاند و نیز برنامه های متنوع دیگر باشد 
که در کنار کار ســفارت، به معرفی پیشرفت های ایران در این حوزه ها 
بپردازد. موضوع زنان در سطوح مختلف سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و 
بهداشــتی و غیره از مهم ترین دســتورکارهای ســازمان ها و نهادهای 
بین المللی به ویژه کشورهای توســعه یافته است. از این رو حضور روز 
افزون زنان در عرصه های سیاســی بین المللی بیش از گذشته احساس 
می شود. طبیعی است که در این حوزه زنان با سابقه کار دیپلماتیک و 
تحصیلات مرتبط و آشنا به زبان های خارجی انتخابی اصلح است اما با 
توجه به بافت سیاســی کشــور و امکانــات و محدودیت های داخلی و 
خارجی و با هر باور و اعتقادی باید از حضور زنان در سطوح مدیریتی و 
در پیشانی سیاست های داخلی و خارجی استقبال کرد چرا که نیاز است 
تا از حضور زنان بیشــتر در عرصه های تصمیم گیــری کلان داخلی و 

خارجی استفاده شود.

چارچوب هماهنگی عراق خواستار رایزنی دولت این کشور با 
آمریکا برای پرداخت بدهی های گازی بغداد به تهران شد. 
به گزارش ایســنا به نقل از خبرگزاری رسمی عراق)واع(، 
ائتلاف»چارچــوب هماهنگی« عراق امروز )یکشــنبه( در 
بیانیه ای تاکید کرد که با گرم شدن هوا شهروندان عراقی با 
بحران نبود برق در ساعت های مختلف روز رو به رو هستند.

در این بیانیه آمده اســت: بعد از انجام تحقیقات و بررسی 
ها و مشخص شــدن دلایل این بحران، از دولت عراق می 
خواهیم که از طریق وزارت خارجه با طرف آمریکایی ارتباط 
برقرار کند و بدون هیچگونه تعلل و تاخیر بدهی های گازی 
بغداد به ایران پرداخت شود. چارچوب هماهنگی تاکید کرد 
که این پرونده نباید سیاسی شود تا نتایج منفی آن بر روی 
شهروندان عراقی منعکس نشود. اخیرا متیو میلر، سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در یک نشست خبری  در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که با توجه به ادعای رسانه های دولتی 
عراق مبنی بر این که این کشور تمامی بدهی خود به ایران 
بابت واردات گازی را پرداخت کرده اســت که حدودا مبلغ 
۱۱ تریلیون دینار عراقی است، آمریکا چطور برای پرداخت 
این مبلغ به ایران چراغ ســبز نشــان داده است و آیا میان 
آمریکا و ایران مذاکراتی درباره این موضوع انجام شده بود، 
گفت: در سیاست ما نسبت به ایران یا عراق تغییری ایجاد 
برخی معافیت ها را با مشــورت کنگره در نظر گرفت که به ایران ادامه می دهد. میلر ادامه داد: آمریکا از ســال ۲۰۱۸ نشده است. دولت بایدن به اجرای تحریم های آمریکا علیه 

عراق اجــازه می دهد مبلغ واردات  برق از ایران را پرداخت 
کنــد. مطابق قوانین آمریکا، این مبالغ فقط می توانند برای 
تبادلات بشردوســتانه و دیگر امــور غیرقابل تحریم مورد 
استفاده قرار بگیرند. این پول فقط به طرف سوم تایید شده 
می رسد. مســتقیما به ایران انتقال داده نمی شود و آمریکا 
همچنان به صورت موردی موارد اســتفاده از این پول ها را 
بررسی می کند. اظهارات میلر در پی این مطرح می شود که 
احمد موسی، سخنگوی وزارت برق عراق اخیرا اعلام کرده 
بود که کشــورش پول گاز ایــران را به طور کامل پرداخت 
کرده و این پول در بانک تجارت عراق است. وی در گفت وگو 
با روســیا الیوم افزود: وزارت برق عراق همه بدهی عراق به 

ایران بابت واردات گاز از این کشور را پرداخت کرده است.
موسی گفت: این پول در صندوق امانی بانک تجارت عراق 
اســت، اما این بانک به دلیل تحریم های آمریکا در انتقال 
آن به دولت ایران با مشــکل مواجه اســت. مجید چگنی، 
مدیرعامل شرکت گاز ایران نیز در حاشیه نخستین همایش 
مقاوم سازی تأسیســات و تجهیزات تولید، انتقال و شبکه 
توزیع گاز طبیعی کشــور و در جمع خبرنگاران با اشــاره 
به تســویه بدهی گازی عراق به ایران، اظهار داشت: وزارت 
برق عراق همه مطالبات گازی ایران را پرداخت کرده و این 
بدهی اکنون صفر است؛ اما بعضا، مشکلاتی بری انتقال وجه 

از بانک TBI عراق به ایران به وجود دارد.

درخواست رایزنی بغداد با واشنگتن برای پرداخت بدهی های ایران

قوه قضاییه گزارشــی از عملکرد مجتمع ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی در سال ۱۴۰۱ منتشر کرد. به گزارش ایسنا به نقل از  مرکز 
رسانه قوه قضائیه ، کشف جرم، تعقیب، مجازات و تعزیر مجرمین بر اساس بند چهارم اصل ۱۵۶ قانون اساسی یکی از وظایف اصلی قوه 
قضاییه است که یکی از مصادیق آن مبارزه همه جانبه با فساد اقتصادی و مفسدین می باشد. بر همین اساس این فعالیت قوه قضاییه، 
اقدامی تعطیل بردار نبوده و جزو وظایف ذاتی این دســتگاه محســوب می شود. دادگاه های ویژه مقابله با مفاســد اقتصادی نیز طی سال های گذشته با ساز و کار تخصصی و 
بهره مندی از قضات باتجربه و متخصص در حوزه جرایم اقتصادی، در عرصه مبارزه با مفاسد اقتصادی، تحولی اساسی ایجاد کردند و پرونده های بسیاری در آن ها رسیدگی و 
منتج به صدور حکم شده است. مجتمع ویژه جرایم اقتصادی در حال حاضر توانسته خود را به عنوان یک مرجع قضایی تخصصی معرفی و با رسیدگی به جرایم اقتصادی ویژه، 
نظیر جرایم مربوط به گمرک و قاچاق ارز، اختلاس، ارتشا و پولشویی روند مبارزه با فساد در کشور را تسریع کند. بر اساس گزارش های واصله، در سال گذشته بیش از ۳ هزار 
و ۶۴۶ میلیارد تومان از پرونده ها، صرفا در مرحله تحقیق دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه ۳۲ جرایم اقتصادی تهران منجر به رد مال از سوی مجرمین اقتصادی شده است. به 

تعبیر دیگر بیش از ۳ هزار میلیارد تومان از منابع کشور که توسط مفسدین اقتصادی مورد تسلط قرار گرفته بودند به کشور و مردم بازگردانده شده اند.

سفیر کشورمان در دمشق از آمادگی شرکت های ایرانی برای همکاری با سوریه در زمنیه نفت و انرژی خبر داد. به گزارش ایسنا 
به نقل از پایگاه خبری النشره، حسین اکبری، سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه در حاشیه بازدید از چهارمین نمایشگاه 
بین المللی نفت وگاز و انرژی سوریه که در دمشق در حال برگزاری است تاکید کرد که شرکت های ایرانی آماده همکاری با سوریه 
در زمینه نفت و انرژی هستند. وی گفت که این همکاری بر اساس یادداشت های تفاهم امضا شده میان دو کشور است. اکبری 
به توافقات مشترک امضا شده در جریان سفر اخیر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران به سوریه اشاره کرد و گفت: گسترش 
این توافقات برای عبور از تحریم های ظالمانه غرب علیه دو کشــور امری لازم و ضروری اســت. بر اساس این گزارش، چهارمین 
نمایشگاه بین المللی نفت  و گاز سوریه )سرپترو۲۰۲۳( روز جمعه در شهر جدید نمایشگاهی دمشق آغاز به کار کرد. بیش از ۵۵ 

شرکت داخلی و بین المللی متخصص در زمینه نفت و پالایش در این نمایشگاه حضور دارند.

قوه قضاییه:

سه هزار میلیارد تومان از منابع تحت تسلط مفسدین به مردم 
بازگشت

سفیر تهران در دمشق اعلام کرد

آمادگی شرکت های ایرانی برای همکاری نفتی با 
سوریه
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گزیده خبر

صدور مجوز سرمایه گذاری ۱۷ هزار 
میلیاردی در مناطق آزاد

دبیــر شــورای عالــی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی از برنامه ریزی برای جذب سرمایه 
خارجی و داخلی در مناطــق آزاد به میزان 
۴۳۰ هزار میلیارد تومان تا پایان امسال خبر 
داد و گفت: در ۴۵ روز گذشته ۷۹ پروژه در 
مناطق آزاد به مرحله صدور مجوز رسیده که 

ارزشــی بالغ بر ۱۷ هزار میلیارد تومان دارد. به گزارش ایسنا، حجت اله عبدالملکی 
در پاســخ به سوال ایســنا درباره اینکه از آغاز طرح جذب سرمایه گذاری  خارجی در 
مناطق آزاد تا کنون چقدر سرمایه و برای چند طرح و منطقه جذب شده است؟ اظهار 
کرد: تاکنون ۷۰۰ بسته ســرمایه گذاری آماده شده و آن ها را به سرمایه گذاران ارائه 
کرده ایم. از این تعداد ۷۹ پروژه تا کنون به مرحله صدور مجوز رسیده است و به غیر 
از این طرح ها، بیش از ۱۰۰ پروژه در حال طی کردن سایر مراحل هستند. وی افزود: 
پروژه هایی که سرمایه گذاران انتخاب می کنند قبل از رسیدن به مرحله صدور مجوز 
باید مراحل اداری را طی کنند. چرا که به عنوان مثال متقاضیان ســرمایه گذاری در 
این پروژه ها باید مذاکرات خود را با مناطق آزاد که این طرح ها در آنجا تعریف شده، 
انجام دهند. دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی ادامه داد: این ۷۹ پروژه 
که به مرحله صدور مجوز رسیده اند در هفت منطقه قرار دارد و مجوزهای لازم برای 
آن ها صادر شده است که ارزشی بالغ بر ۱۷ هزار میلیارد تومان دارند. عبدالملکی با 
بیان اینکه ارزش همه پروژه های تعریف شده در مناطق آزاد ۴۳۰ هزار میلیارد تومان 
است، گفت: البته مســئله بازاریابی و ارائه این بسته های سرمایه گذاری را به تازگی 
آغاز کرده ایم و عملا این برنامه از پایان اردیبهشت ماه امسال کلید خورده است.

نحوه شناسایی و میزان مالیات خانه های خالی
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی ضمن تشریح نحوه شناسایی و 
میزان مالیات خانه های خالی اعلام کرد که حدود ۶۳ هزار خانه 
خالی شناسایی و برای مالکین این خانه ها برگه مطالبات مالیاتی 
صادر شــده است. مهدی موحدی بکنظر در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه ســازمان امور مالیاتی اطلاعــات خانه های خالی را از 
ســامانه ملی املاک و اسکان که زیر نظر وزارت راه و شهرسازی 
اســت دریافت می کند، اظهار کرد: بر اساس این اطلاعات، برای 
فردی که بیش از دو واحد خانه خالی دارد، برگه مطالبه مالیاتی 
صادر شده است. البته این برگه ها بر اساس اطلاعات سال ۱۴۰۰ 
اســت، بر این اساس حدود ۶۳ هزار خانه خالی شناسایی و برای 
مالکین این خانه ها برگه مطالبات مالیاتی صادر شــده است. وی 
ادامه داد: در فاز نخســت حدود ۵۱۵ هزار واحد خالی شناسایی 
شــده بود که تعداد آن بعد از اصلاح و پالایش کمتر شد؛ در این 
راستا برای اینکه با اطمینان بیشتری نسبت به صدور برگه مالیات 
اقدام کنیم، مبنا دو خانه به بالا قرار گرفت.سخنگوی سازمان امور 
مالیاتی در ادامه درمورد نحوه شناســایی خانه های خالی توضیح 
داد: به موجب قانون هر واحد مســکونی واقع در کلیه شهرهای 
بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت که به اســتناد سامانه ملی املاک 

کشــور در هر سال مالیاتی در مجموع بیش از ۱۲۰ روز ساکن یا 
کاربر نداشــته باشد به عنوان خانه خالی شناخته می شود و اگر 

به ازای هر ماه بیش از این زمان یاد شده خالی باشد بدون لحاظ 
معافیت های مندرج در قانون مالیات های مستقیم به حکم ماده 

۵۴ مکرر قانون مالیات های مســتقیم ماهانه مشمول مالیاتی بر 
مبنای مالیات بر درآمد اجاره املاک خواهد شد.

قرارداد ســاخت سه پست اسکله در 
مجتمع بندری کاسپین بین منطقه 
آزاد انزلی و یک شــرکت داخلی با 
مشارکت سرمایه گذاری از افغانستان 
به ارزش ۵۰ میلیون دلار منعقد شد.

بــه گــزارش ایســنا، حجــت اله 
عبدالملکی، دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصــادی در مراســم 
این قــرارداد، اظهــار کرد:  امضای 
در دولت ســیزدهم چنــد راهبرد 
اساسی در حوزه مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی وجود دارد که یکی از آن ها 
جهانی سازی این مناطق است و در 
این زمینه پنج سیاست مهم را دنبال 
می کنیم که به دو مورد از آن ها اشاره 

خواهم کرد.
وی افــزود: تقویت زیرســاخت های 
بین الملل  اقتصــاد  ســخت افزاری 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی از جمله 
لجســتیک  حوزه  زیرســاخت های 
اســت و دوم جذب ســرمایه گذاری 
خارجی و تعریف بســته هایی برای 
سرمایه گذاری بوده تا سرمایه گذاران 
خارجی مســتقیماً یا با مشــارکت 

شــرکای داخلی شان ســرمایه های 
خــود را بــه مناطــق آزاد بیاورند. 
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصــادی ادامــه داد: منطقه آزاد 
انزلی با یک شــرکت داخلی امشب 

قراردادی امضــا خواهد کرد تا برای 
سه پست اسکله و پسکرانه های آن 
سرمایه گذاری به ارزش ۵۰ میلیون 

دلار صورت گیرد.
عبدالملکی بــا بیان اینکه این موارد 

سه نمونه از ۷۰۰ بسته سرمایه گذاری 
بوده که برای سرمایه گذاران خارجی 
و داخلی در مناطق آزاد آماده شــده 
اســت، گفت: به مــوازات این طرح 
ســرمایه گذاری در مناطــق آزاد در 
حال انجام بوده و اســتقبال خوبی 
از طــرف ســرمایه گذاران داخلی و 
خارجی صورت گرفته اســت. وی با 
تاکید بر اینکه مناطق آزاد بهشــت 
سرمایه گذاری در ایران است، اضافه 
کرد: مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی 
بــه عنوان اعضای تیــم اقتصاد بین 
الملل جایگاه خودشان را در اقتصاد 
بازیابــی می کنند و منطقه  جهانی 
آزاد انزلــی نیــز در ادامه و در حوزه 
خزر جایگاه ویژه تری خواهد داشت. 
دبیر شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با تقدیر از شــرکت داخلی 
و سرمایه گذار خارجی برای ورود به 
این پروژه تاکید کرد: سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی بدانند که هر کسی 
در مناطق آزاد سرمایه گذاری کند در 
آینده نزدیک طلا برداشــت خواهد 

کرد.

سرمایه گذاری ۵۰ میلیون دلاری افغانستان در بندر کاسپین

یک کارشناس مســائل اقتصادی معتقد است که پایین 
آمدن و کنترل رشد نقدینگی به تنهایی نمی تواند باعث 
کاهش نرخ تورم در کشــور شود. حســین درودیان در 
گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: تورم تابع چندین عامل و 
پارامتر مهم اســت که وضعیت رشد نقدینگی و بودجه 
دولت یکی از آنهاست. البته رفت و برگشت بین نرخ ارز و 
انتظارات تورمی هم عامل دیگری است که می تواند روی 
نــرخ تورم تاثیر بگذارد. چرا که نرخ ارز تابعی از انتظارات 
تورمی و چشــم اندازی از عرضه ارز است و در این میان 
رفت و برگشــتی با انتظارات تورمی نیز دارد که همگی 
آنها یعنی نــرخ ارز و انتظارات تورمی در جامعه تابعی از 
مناسبات بیرونی است. وی افزود: بنابراین صرف کاهش 
رشــد نقدینگی باعث پایین آمدن نرخ تورم نخواهد شد، 
چرا که از عوامل قویتر تاثیر می پذیرد. همین مسئله سبب 
می شــود که با وجود اینکه دولت نهایت سعی خودش را 
برای کاهش نرخ تورم از طریق کنترل نقدینگی می کند 
اما تا حدودی در این زمینه موفق می شود. به عبارت دیگر 
می توان گفت که تلاش دولت در کنترل رشــد نقدینگی 
می تواند باعث کاهش جزئی نرخ تورم در آینده شود که 
البته هزینه بالایی خواهد داشــت. این کارشناس مسائل 
اقتصادی با بیان اینکه کاهش نرخ رشد نقدینگی از طریق 

محدودیت در مسیرهای تامین مالی  بانکی اتفاق می افتد 
گفــت: گر چه بانک ها در حال حاضر در وضعیت ناترازی 
قرار دارند اما قوانین ســختگیرانه وضع شده اخیر سبب 
می شود تا اعطای تسهیلات و تامین مالی بانکی محدود 
شــود که در واقع به معنای مختل شدن گردش جاری 
بنگاه های اقتصادی و ســرمایه گذاری برای گســترش و 
توسعه ظرفیت است. درودیان در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه اگر در کنار کاهش نرخ نقدینگی گشایش های ارزی 
رخ دهد و شــاهد برقراری و توسعه مناسبات بین المللی 
باشــیم آیا نرخ تورم همانطور که دولت در لایحه برنامه 
هفتم پیش بینی کرده در ســال پایانی این برنامه به ۹.۵ 
درصد خواهد رســید یا خیر؟ گفت: حتی اگر مناسبات 

بین المللی برقرار شــود و گشــایش های ارزی هم اتفاق 
بیفتد به دلیل وجود ناترازی های مختلف در حوزه بودجه، 
بانک، صندوق های بازنشســتگی، انرژی و ... کاهش نرخ 
تورم به پایینتر از ۲۰ درصد امکانپذیر نیســت و اساســا 
قدم گذاشــتن در راه تورم تک رقمی برای اقتصاد کشور 
بسیار مخرب خواهد بود. وی شرایط اقتصاد ایران از حیث 
ناترازی ها را اینگونه تشــریح کرد که در کشور چندین و 
چند ناترازی در حوزه بودجه، بانک، انرژی و ... داریم که 
مستقیما روی نقدینگی و تورم اثرگذار است و تا زمانی که 
دست به اصلاحات ســخت، پیچیده و پرهزینه در حوزه 
ناترازی هــا نزنیم نمی توان به کاهش نــرخ تورم امیدوار 
بود. البته شــاید روی کاغذ و در برنامه هفتم توسعه نیز 
به حل ناترازی ها اشاره شــده باشد اما جبران ناترازی ها 
هزینه های بســیار گزافی دارد که مسلما حاضر نیستیم 
به آنها تن بدهیم. این کارشناس مسائل اقتصادی ضمن 
انتقاد از برنامه هفتم توسعه گفت: جبران و حل ناترازی ها 
در کشــور نزدیک به غیر ممکن بوده و حتی اگر بتوانیم 
ایــن ناترازی ها را به غیر ممکــن نزدیک کنیم گام بلند 
برداشته شده و موفقیت بزرگی محسوب می شود در ادامه 
نیز می تــوان به تدریج و در قالب برنامه ای بلندمدت این 

ناترازی ها را کاهش داد.

پایین آمدن نقدینگی، تورم را کمتر می کند؟

تسلا برای مدل های برتر در چین تخفیف نقدی ارائه می کند. به گزارش ایسنا، شرکت خودروسازی تسلا اعلام کرد که به خریداران 
جدید پرفروش ترین خودروهای برقی خود در چین پاداش نقدی معادل تقریباً ۵۰۰ دلار آمریکا ارائه می کند که جنگ قیمتی در 
بزرگ ترین بازار خودروهای الکتریکی جهان را عمیق تر می کند. تســلا گفت که به خریداران جدید خودروهای مدل Y و مدل ۳ 
خود تخفیف نقدی ۳۵۰۰ یوان )۴۸۳ دلار( را ارائه می دهد. تسلا همچنین گفت که خریداران جدید به مدت ۹۰ روز به سیستم 
کمک راننده خودکار پیشرفته خود دسترسی خواهند داشت. از ابتدای سال و زمانی که تسلا جنگ قیمتی را در بازار خودروهای برقی چین آغاز کرد، قیمت پایه سدان 
مدل ۳ در چین را ۱۴ درصد و برای مدل Y، پرفروش ترین خودروی جهان، ۱۰ درصد کاهش داده است داده های منتشر شده در اوایل این هفته نشان می دهد تسلا 
در سه ماهه دوم سال ۲۴۷ هزار و ۲۱۷ دستگاه خودروی ساخت چین را به فروش رسانده است. این بالاترین میزان از زمانی بود که این شرکت تحویل خودروها را 
از کارخانه شانگهای خود در اوایل سال ۲۰۲۰ آغاز کرد. فروش خودروهای تولید شده تسلا در شانگهای در سه ماهه دوم بیش از نیمی از تحویل های جهانی آن را به 
خود اختصاص داده است. بر اساس گزارش رویترز، در حالی که کاهش قیمت توسط تسلا و رقبا فروش را در اوایل سال جاری در چین افزایش داد، این دستاوردها 
در ماه های اخیر کاهش یافته است و مقامات محلی را بر آن داشته تا مشوق های بیشتری را برای خریداران، از جمله تخفیف های مالیاتی برای خرید خودروهای برقی 

در نظر بگیرند. تسلا اوایل این هفته، قیمت مدل ۳ و مدل Y را بین ۳ تا ۵ دلار در ژاپن کاهش داد.

آشفتگی اقتصادی به شرکت های بزرگ کمک می کند تا »سودهای هیولایی« کسب کنند. به گزارش ایسنا به نقل از بیزنس، بر اساس 
نتایج تحقیقات موسســات خیریه توسعه آکســفام )Oxfam( و اکشن اید )ActionAid(، تعداد ۷۲۲ شرکت بزرگ جهان مجموعا بیش از 
یک تریلیون دلار در سال، سودهای بادآورده به دلیل افزایش قیمت انرژی و افزایش نرخ بهره به دست می آورند. نتایج تجزیه و تحلیل 
رتبه بندی جهانی فوربس در سال ۲۰۰۰ نشان داد که شرکت ها، میزان ۱.۰۹ تریلیون دلار سود بادآورده در سال ۲۰۲۱ و ۱.۱ تریلیون 

دلار در سال ۲۰۲۲ به دست آورده اند که ۸۹ درصد جهش در کل سود در مقایسه با میانگین کل سود در  سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۰ است. این مطالعه، سودهای بادآورده را 
به عنوان سودهایی که بیش از ۱۰ درصد از میانگین سود سال های ۲۰۱۷ تا ۲۰۲۰ بیشتر است، تعریف می کند. این نتایج نشان می دهد که ۴۵ شرکت انرژی به طور متوسط ۲۳۷ 
میلیارد دلار در سال طی دو سال گذشته سودهای بادآورده کسب کردند. در حال حاضر ۹۶ میلیاردر انرژی وجود دارند که مجموع ثروت آنها نزدیک به ۴۳۲ میلیارد دلار است 
که ۵۰ میلیارد دلار بیشتر از آوریل ۲۰۲۲ شده است. بر اساس گزارش ها، شرکت های مواد غذایی و آشامیدنی، بانک ها، بیگ فارما و خرده فروشان بزرگ همچنین شرکت های 
هوافضا و دفاعی نیز از بحران هزینه های زندگی در سال ۲۰۲۲ که بیش از یک چهارم میلیارد نفر را در ۵۸ کشور در معرض ناامنی غذایی حاد قرار داده است، پول نقد کرده اند. 
بیگ فارما اصطلاحی است برای اشاره به جمعی از ابر شرکت های داروسازی و تجهیزات پزشکی که علاوه بر قدرت عظیم هدایت این صنعت چالش برانگیر، سالانه میلیاردها 

دلار درآمد دارند. اکثر این ابرشرکت ها، شرکت های تابعه ای نیز دارند و علاوه بر تولید دارو، به تولید و توسعه تجهیزات پزشکی و اقلام بهداشتی و گاه آرایشی می پردازند.

شرکت هایی که سود هیولایی دارندتسلا مشتریان را غافلگیر کرد
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گزیده خبر

آمادگی شرکت های ایرانی 
برای همکاری نفتی با سوریه

سفیر کشورمان در دمشق از آمادگی شــرکت های ایرانی برای همکاری با 
ســوریه در زمنیه نفت و انرژی خبر داد. به گزارش ایســنا به نقل از پایگاه 
خبری النشــره، حسین اکبری، سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه در 
حاشیه بازدید از چهارمین نمایشگاه بین المللی نفت وگاز و انرژی سوریه که 
در دمشــق در حال برگزاری اســت تاکید کرد که شرکت های ایرانی آماده 
همکاری با سوریه در زمینه نفت و انرژی هستند. وی گفت که این همکاری 
بر اســاس یادداشت های تفاهم امضا شــده میان دو کشور است. اکبری به 
توافقات مشــترک امضا شــده در جریان سفر اخیر ســید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهور ایران به سوریه اشاره کرد و گفت: گسترش این توافقات برای 
عبور از تحریم های ظالمانه غرب علیه دو کشور امری لازم و ضروری است. 
بر اســاس این گزارش، چهارمین نمایشــگاه بین المللی نفت  و گاز سوریه 
)ســرپترو۲۰۲۳( روز جمعه در شهر جدید نمایشگاهی دمشق آغاز به کار 
کرد. بیش از ۵۵ شــرکت داخلی و بین المللــی متخصص در زمینه نفت و 

پالایش در این نمایشگاه حضور دارند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق اهواز:

تاکنون برق هیچ شهروندی ناشی از کمبود 
برق قطع نشده است

ایسنا/خوزستان مدیرعامل شرکت توزیع برق اهواز با اشاره به پیش بینی ها 
برای افزایش مصرف برق گفت: تاکنون برق هیچ شهروندی ناشی از کمبود 
برق قطع نشده اســت. عبدالحمید عباس شیاری در گفت و گو با ایسنا، با 
اشــاره به پیش بینی ها برای افزایش دمای کلانشهر اهواز اظهار کرد: طبق 
اعلام ســازمان هواشناســی طی روزهای آتی دمای متوســط کشور و به 
ویژه کلانشهر اهواز شــاهد افزایش خواهد بود که ضرورت دارد شهروندان 
توصیه های کارشناســان برق را در راســتای پایداری شــبکه بــه ویژه در 
ســاعت های اوج مصرف جدی بگیرند. وی افزود: در این شــرایط سخت و 
حســاس، به منظور حفظ و پایداری شــبکه برق در راستای رفاه و آسایش 
بیش از پیش شهروندان، مشترکان باید به نکات آموزشی که کارشناسان برق 
توصیه کرده اند توجه بیشــتری داشته باشند تا بتوانیم از این شرایط دشوار 
به خوبی عبور کنیم. مدیرعامل شــرکت توزیع برق اهواز گفت: ساعت های 
پیک یا اوج مصرف برق در اهواز از ســاعت ۱۱ تا ۱۷ به عنوان پیک اول و 
مهم صنعت برق اســت زیرا در این ساعت دمای هوا زیر نور مستقیم آفتاب 
به شدت بالا رفته و تجهیزات برق و به ویژه ترانسفورماتورها را متاثر از خود 
کرده اســت و اگر در چنین وضعیتی شهروندان توصیه های مدیریت بهینه 
مصرف را جدی نگیرند، زمینه آسیب به تجهیزات با بالارفتن بیش از اندازه 
بار مصرف فراهم خواهد شــد. شــیاری ضمن تشکر از همکاری استانداری 
خوزستان برای مدیریت بحران کمبود برق با صنعت برق عنوان کرد: طرح 
کاهش ساعت اداری و عملیاتی کردن آن و پیگیری های مستمر در خاموش 
کردن و به حداقل رساندن مصرف برق سازمان ها، دستگاه ها، نهادها، ارگان ها 
و موسسات کمک بسیار مهمی بوده تا در ساعت پیک مردم شاهد قطع برق 
ناشی از کاهش تولید نیروگاه ها تاکنون نباشند. وی ادامه داد: شرکت توزیع 
نیروی برق اهــواز برنامه ریزی لازم برای مدیریت مصرف برق و کاهش اوج 
بار را در برنامه خود قرار داد و تاکنون برق هیچ شــهروندی ناشی از کمبود 
برق قطع نشــده است. مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اهواز تصریح 
کرد: صرفه جویی در انرژی راهی بسیار مناسب در پایین آوردن فشار وارد بر 
محیط و کاهش هزینه های خانواده  اســت. اقداماتی مثل ارزیابی میزان نیاز 
به وسایل، استفاده از لامپ ها فقط در شب و مواقع نیاز و عایق کردن خانه 

کمک شایانی به مصرف بهینه خواهد کرد.

سهم ۸۵ درصدی بخش مولد 
استان مرکزی از مصرف برق

ایســنا/مرکزی معاون برنامه ریزی و تحقیقات برق باختر گفت: بخش های 
مولد اســتان مرکزی در حوزه صنعتی و کشــاورزی حدود ۸۵ درصد برق 
اســتان را مصرف می کنند. علی صفری در گفت وگو با ایســنا، با تاکید بر 
مدیریت مصرف برق در فصل تابســتان اظهار کرد: استان مرکزی به عنوان 
یک استان صنعتی بیشترین مصرف برق را در حوزه مولد به خود اختصاص 
داده اســت، به طوری که ۶۵ درصد مصــرف در حوزه تولید صنعتی و ۲۰ 
درصد نیز در حوزه کشــاورزی است. وی با اشاره به برنامه مدیریت مصرف 
برق در تابســتان سال ۱۴۰۲ با توجه به شعار رشد تولید و مهار تورم گفت: 
این برنامه ها به گونه ای تدوین شــده اســت که بتوان با بهره گیری و کمک 
از بخش هــای غیرمولد نظیر خانگی و تجاری، انرژی صرفه جویی شــده را 
در اختیار حوزه مولد یعنی بخش کشــاورزی و صنعت که پیشران توسعه 
اقتصادی و درآمدزایی برای کشــور هستند قرار داد. صفری گفت: از طرفی 
در حوزه مصرف صنعتی و کشاورزی به گونه ای برنامه ریزی شده است تا با 
مدیریت مصرف اجازه ندهیم خاموشی برق در مصارف خانگی اتفاق بیفتد. او 
افزود: قرار دادن کولرهای آبی در دور کند و کولرهای گازی بر روی عدد ۲۴ 
موجب خواهد شد تا حدود ۶۰ مگاوات در مصرف برق استان مرکزی صرفه 
جویی شود و علاوه بر اینکه این کار موجب پرداخت پاداش از سوی وزارت 
نیرو خواهد شــد، میزان صرفه جویی انجام شده در مصرف برق، در اختیار 

مصارف صنعتی و تولیدی قرار خواهد گرفت.

اتریش مشتری گاز روسیه ماند
گروه انرژی اتریشــی OMV با وجود قراردادهایی که نیازهای وارداتی را 
از منابع دیگر پوشــش می دهد، به خرید گاز روسیه در زمستان امسال 
ادامه خواهد داد. به گزارش ایســنا، آلفرد اشترن، مدیرعامل این شرکت 
 OMV گفت: ۱۸ ماه پس از حمله نظامی روســیه به اوکراین، شــرکت
برنامه ای برای خروج از قرارداد تامین بلندمدتی که در ســال ۲۰۱۸ با 
شرکت گازپروم روســیه امضا کرد، ندارد. گاز روسیه تحت تحریم های 
غربی نیست. اشــترن در مصاحبه ای با روزنامه فایننشیال تایمز گفت: 
تــا زمانی که گازپروم، گاز را تامین کند، ما بــه خرید این مقدار گاز از 
گازپروم ادامه خواهیم داد. وی در پاسخ به واکنش احتمالی این شرکت 
به تحریم های اتحادیه اروپا گفت: این مسئله ای است که سیاستمداران 
باید درباره آن تصمیم بگیرند اما حذف برخی از منابع تامین، قیمت ها را 
افزایش خواهد داد. ما به عنوان یک شرکت صنعتی، متعهد هستیم که 
تضمین کنیم از این منابع تا زمانی که از نظر حقوقی قابل قبول هستند، 
استفاده می کنیم. غول انرژی منطقه ای OMV، یک شرکت بزرگ نفت 
و مواد شیمیایی است که سال میلادی گذشته، ۶۲ میلیارد یورو درآمد 
داشت و حدود ۳۰ درصد از بازار گاز اتریش را تامین می کند. این شرکت 
که بزرگترین ســهامدارش، دولت اتریش است، برای وابستگی به انرژی 
روسیه، به شــدت هدف انتقاد قرار گرفته است. این شرکت در مقطعی 
در زمستان گذشته، ماهانه بیش از یک میلیارد یورو برای گاز به روسیه 

پرداخت می کرد.

در ۳ ماهه نخست امسال محقق شد؛

جهش ۵۷ درصدی تولید انرژی در بلوک سیکل  ترکیبی نیروگاه نکا
ایســنا/مازندران در ســه ماهه نخســت امسال حدود 
۳۵۷ میلیون و ۸۳۵ هزار کیلو وات ســاعت انرژی در 
مجموعه بلوک ســیکل  ترکیبی نیروگاه شهیدسلیمی 
نکا تولید شــد. به گزارش روابط عمومی نیروگاه تولید 
برق شــهید ســلیمی نکا، "نوراله ادبی فیروزجائی" 
مدیرعامل شرکت مدیریت تولید برق نکا اظهار کرد: با 
در نظر گرفتن زمان تعمیرات واحدهای بلوک ســیکل 
ترکیبی امسال و سال گذشــته، انرژی تولید شده در 
این ۳ ماه در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بیش 
از ۵۷ درصــد افزایش را نشــان می  دهد. وی افزود: در 
سه ماهه اول سال گذشته حدود ۲۲۷ میلیون و ۳۳۱ 
هزار و ۵۰۰ کیلو وات ساعت انرژی در مجموعه سیکل 
 ترکیبی این نیروگاه تولید شــده بود. ادبی فیروزجایی 
تصریــح کرد: بلوک ســیکل ترکیبی نیروگاه شــهید 

ســلیمی نکا دارای دو واحــد گازی با ظرفیت هرکدام 
۱۳۷.۶ مــگاوات و یــک واحد بخار بــا ظرفیت ۱۶۰ 
مگاوات اســت. قابل ذکر است، نیروگاه  شهید سلیمی 
 نکا، یکی  از مهمترین  ســرمایه های  ملی  و از بزرگترین  
نیروگاه های  کشــور اســت. این نیروگاه متشکل  از دو 
بخش  مســتقل  بخاری  و ســیکل ترکیبی بوده که در 
ساحل  دریای خزر و در ۲۵ کیلومتری  شمال  شهرستان 
 نکا قــرار دارد. قدرت  نامی  این  نیروگاه  ۲۲۱۴ مگاوات  
می باشد که  از چهار واحد بخاری هریک با قدرت نامی 
۴۴۰ مگاوات، یک بلوک سیکل ترکیبی شامل دو واحد 
گازی هریک با قدرت نامی ۶/۱۳۷ مگاوات و یک واحد 
بخاری با قدرت نامی ۱۶۰ مگاوات و همچنین دو واحد 
توربین انبســاطی با قدرت نامی هرکدام ۴/۹ مگاوات 

تشکیل شده است.

گروه علوم مهندســی فرهنگســتان 
علــوم با توجــه به اهمیت توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر بــرای ایران 
پایدار و پیشرفته، بیانیه ای را تنظیم 
کرده که پس از اعمال نظرات ســایر 
گروه های علمی، به تصویب شــورای 
علمی فرهنگســتان رسیده و منتشر 
شده است. به گزارش ایسنا، در بیانیه 
گروه علوم مهندســی فرهنگســتان 
علوم چنین آمده اســت: »۱-مقدمه: 
تجدیدپذیــر  انرژی هــای  توســعه 
)اتــپ( بــه منظور کاهــش مصرف 
سوخت های فسیلی، حفظ منابع ملی 
تجدیدناپذیر، کاهش شــدید مصرف 
آب، کاهش تولید گازهای گلخانه ای، 
جلوگیــری از تغییر اقلیــم، پایداری 
محیط زیست و داشتن امنیت انرژی 
برای ایران اجتناب ناپذیر شده است. 
رشــد نیروگاه های )اتــپ( در جهان 
و در ۵ ســال آینده دو برابر شــده و 
به GW ۵۶۴۰ می رســد. در ســال 
۱۴۰۱ فقط حدود یک درصد از برق 
تولیدی کشــور از )اتپ( تولیده شده 
است که بیست برابر کمتر از میانگین 
جهانی اســت. در حــال حاضر ایران 
از نظر انتشــار گاز CO۲ مقام ششم 
را در جهــان دارد. طبق قانون هوای 
پاک که در سال ۱۳۹۸تصویب شده 
است، باید حداقل ۳۰ درصد افزایش 
سالانه ظرفیت مورد نیاز برق کشور از 
)اتپ( تامین شــود، در حالی که این 
رقم در پایان برنامه ششم حدود یک 
درصد بوده است. ۲-برنامه جهانی و 
منطقه ای )اتپ(: نگاه به برنامه جهانی 
و کشورهای منطقه نشان می دهد که 
اغلب کشــورهای منطقه بیش از ۳۰ 
درصد بــرق خود را تا ســال ۲۰۳۰ 

از )اتپ( تولیــد خواهند کرد و ایران 
بــا ظرفیت بالفعــل GW ۱۱۴، قرار 
اســت ۱۰ درصد برق یــا ۱۰GW تا 
ســال ۲۰۲۶ تامین کند. مصرف آب 
نیروگاه های بخاری بیش از ۲۰ برابر 
نیروگاهای خورشــیدی است و ادامه 
روند فناوری های موجود پاســخگوی 
آینده پایدار کشور نیست. ۳-بررسی 
برنامه های توســعه )اتپ( کشــور: از 
برنامه چهارم توسعه به خرید تضمینی 
انرژی های نو اشــاره شده است. برای 
اولین بار در قانون برنامه پنجم توسعه 
 GW ۵ یک فصل به انرژی پاک برای
دیده می شود و در برنامه ششم دولت 
مکلف به اجرای سیاست های »اتپ« 
و حداقل ۵ درصد ظرفیت برق کشور 
بوده است. استفاده از )اتپ( در سند 
ملی راهبردی انرژی کشــور مصوب 
۱۳۹۶ هیأت وزیران ذکر شــده، ولی 
برنامه ریــزی جامع انرژی کشــور و 
توســعه فناوری تدوین شده مشابه 
برنامه های توسعه بسیار ناموفق بوده 
است. توسعه )اتپ( مستلزم تصمیمات 
راهبردی زیادی است که در ردیف ۶ 
آمده است. ۴- سیاست های حمایتی 
انرژی های پاک: اکثر کشورهای جهان 
که در تولید برق )اتپ( پیشرو هستند، 
تولیــد آن را تحت پوشــش چندین 
سیاست تشویقی هم زمان قرار دادند 
کــه یکی از مهمتریــن آنها برقراری 
تعرفه های واقعی و جهانی حامل  های 
انرژی است. مشوق  های ایران و بهای 
نامناســب قیمت برق نتوانسته است 
اثرگذار باشــد و با ۳۰ درصد توسعه 
زیــادی دارد.  فاصله  ســالیانه)اتپ( 
توسعه  آینده  ۵-سیاست گذاری های 
)اتپ(: ســندهای راهبردی و نقشــه 

راه های متعددی ارائه شده که عمدتا 
عملی نشده اند. سیاست قیمت  گذاری 
نامتوازن حامل  های انرژی و بهره وری 
فاجعه آمیــز آن را به یک اقتصاد بی 
ثبات تبدیل کرده است. در دنیا حدود 
هزینه تولیــد هر کیلووات  ســاعت 
برق )اتپ( کمتر از ۳ ســنت، سیکل 
ترکیبی بیــش از ۵ ســنت و اتمی 
بیش از ۵/۵ سنت اســت. این ارقام 
بدون محاســبه هزینه  های اجتماعی 
تولیــد آلایندگــی اســت وحــدود 
هزینه  ســرمایه گذاری اولیه بازای هر 
کیلووات، خورشیدی ۶۰۰ دلار، بادی 
۱۰۰۰، سیکل ترکیبی ۱۳۷۰ و اتمی 
۵۰۰۰ دلار اســت. همچنین حدود 
زمان اجرای خورشــیدی ۱، بادی ۲، 
ســیکل ترکیبی ۶ و اتمی ۱۰ سال 
است که به وضوح ارجحیت )اتپ( را 
الزامات حکمرانی  نشان می دهد. ۶- 
برای پیاده ســازی )اتپ(: برای تحقق 
توســعه )اتپ( پیشــنهاد می شــود 
موارد ذیــل در برنام هفتم توســعه 
کشور لحاظ شــود. الف- سیاسی و 
ساختاری: تامین منابع مالی کافی و 
با رفع تحریم ها، تنش زدایی و عادی 
سازی روابط سیاســی با کشورهای 
جهان و پیوستن به جامعه جهانی و 
بویژه در  بین المللی  پذیرش مقررات 
حوزه مالی و بانکی، اصلاح ســاختار 
بازار انرژی جهت حذف وســاطت و 
دخالــت دولت در خریــد و فروش و 
تعیین قیمت انرژی و اجرای مصوبه 
۳۰ درصد سالیانه)اتپ(، تشکیل نهاد 
تنظیم مقررات انرژی برای اطمینان 
با واقعی ســازی  برقــراری رقابت  از 
قیمــت حامل های انرژی فســیلی و 
جلوگیــری از انحصــار، فعال کردن 

دیپلماســی انرژی بمنظــور احیای 
بازارهــای صادراتی بخش خصوصی، 
آزادســازی واردات، صادرات و تبادل 
انواع انرژی توســط بخش خصوصی. 
سیاســت گذاری:  و  برنامه ریزی  ب- 
جذاب  سازی کســب و کار )اتپ( با 
ارائه سیاست  های تشویقی چند لایه، 
استفاده  مانند کشورهای پیشــرو و 
از ظرفیت  های مــاده ۱۲ قانون رفع 
موانــع تولید برای توســعه )اتپ( و 
یا هر سیاست تشــویقی مؤثر دیگر 
و: - تدوین سیاســت  های حمایتی 
در زمینــه گرمایــش و ســرمایش 
خورشیدی، تامین )اتپ( برای حمل  
و  نقل، تولید محصولات کشــاورزی، 
ایجــاد واحدهای آب شــیرین کن و 

تولید محصولات دریایی و گلخانه ای
فناوری هــای  انــواع  توســعه   -
ذخیره ســازی برق با اولویت و تاکید 
بر ســوخت هیدروژن - توســعه زیر 
ســاخت های حمل و نقــل برقی با 
اولویــت مترو، اتوبوس هــای برقی و 
تاکسی های شهری برقی، بهره گیری 
از باتری خودروهای برقی برای ذخیره 
سازی برق شــبکه - هوشمندسازی 
مجموعه ســاختار انرژی کشــور - 
توسعه خطوط تولید خودروهای برقی 
هماهنگ با روند توسعه زیر ساخت ها 
- گســترش آگاه  ســازی عمومی و 
مدیریت  در  تخصصــی  آموزش های 
انــرژی و توســعه )اتــپ( - تولید و 
فناوری های پیشرفته  توسعه زنجیره 
و یا واردات کلیه لــوازم، تجهیرات و 
فناوری های مورد نیاز مدیریت مصرف 

انرژی و تولید برق  تجدیدپذیر. «

بیانیه فرهنگستان علوم در تاکید بر اهمیت توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر برای ایران پایدار و پیشرفته

مدیر دفتر بهره برداری و نگهداری از تاسیسات آبی و برقآبی شرکت آب منطقه ای تهران از انجام عملیات فلشینگ و تخلیه بخشی 
از رسوبات مخزن سد لتیان خبر داد. به گزارش ایسنا، علیرضا ارسطویی گفت: بر اساس دستورالعمل های بهره برداری از سد لتیان 
و به منظور تخلیه بخشــی از رسوبات مخزن سد، مطابق روال ســال های قبل، عملیات فلشینگ و بازگشایی دریچه های تخلیه 
رسوب سد لتیان، در روز دوشنبه مورخ ۱۹ تیر ماه سال جاری انجام خواهد شد. وی با اشاره به اینکه در زمان بازگشایی دریچه 
های مذکور، خروجی سد به سمت رودخانه جاجرود افزایش محسوسی داشته و به حدود ۱۰۰ مترمکعب در ثانیه خواهد رسید، تصریح کرد: با توجه به این مهم، به 
همشهریان، گردشگران، مجاوران و ساکنان شهرها و روستاهای پایین دست سد لتیان توصیه می شود، از هر گونه اتراق و تردد در حاشیه رودخانه جاجرود، حدفاصل 
پایین دست سد تنظیمی لتیان تا سد ماملو اکیدا خودداری کنید تا شاهد بروز حوادث و اتفاقات ناگوار نباشیم. ارسطویی با بیان اینکه این عملیات هر ساله پس از فصل 
آبگیری و مطابق با دستورالعمل های بهره برداری، نگهداری و تعمیرات سد اجرا می شود، گفت: با توجه به اینکه سامانه شرق تهران شامل سدهای لار، لتیان و ماملو 
بوده و با مدیریت منابع آبی این سدها بخش عمده ای از نیاز آب شرب تامین می شود؛ لذا آب رهاسازی شده در عملیات تخلیه رسوب سد لتیان نهایتاً در پایین دست 

و در مخزن سد ماملو ذخیره شده و برای مصرف آب شرب کلانشهر تهران و شهرهای جنوب شرق استان تهران مورد استفاده قرار می گیرد.

وزیر نفت ســوریه اعلام کرد که با ســفارت ایران در دمشق برای حل مشکلات صادرات نفت ایران به کشورش درحال رایزنی هستند.به گزارش 
ایسنا، فراس قدور، وزیر نفت سوریه در گفت وگو با خبرگزاری اسپوتنیک تاکید کرد که وزارت نفت این کشور با سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در دمشق در ارتباط است و به دنبال عبور از موانعی است که اجازه نمی دهد یکی از شرکت های ایرانی به سوریه نفت صادر کند.وی در حاشیه 
چهارمین نمایشگاه بین المللی سرپترو ۲۰۲۳ تاکید کرد که امیدواریم شاهد توافقات و روابط با شرکت های خصوص کشورهای دوست باشیم.

وزیر نفت سوریه خاطرنشان کرد که بسیاری از کشورهای هم پیمان برای مشارکت در پالایش نفت و بازسازی چاه های نفتی سوریه و همچنین 
همکاری در زمینه صادرات و واردات گاز اعلام آمادگی کردند.فراس قدور در ادامه به مشکلات وزارت نفت این کشور برای وارد کردن نفت خام از یک شرکت ایرانی به پالایشگاه حمص 
اشاره کرد و گفت که کمیته های ذیربط را مامور کردیم تا با سفارت ایران در دمشق در ارتباط باشند و برای مشکل وارد کردن نفت از ایران راه حل مناسب پیدا کنند.پیش از این، حسین 
اکبری، سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه در حاشیه بازدید از چهارمین نمایشگاه بین المللی نفت وگاز و انرژی سوریه که در دمشق در حال برگزاری است تاکید کرد که شرکت های 
ایرانی آماده همکاری با سوریه در زمینه نفت و انرژی هستند.وی گفت که این همکاری بر اساس یادداشت های تفاهم امضا شده میان دو کشور است.اکبری به توافقات مشترک امضا شده 
در جریان سفر اخیر سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران به سوریه اشاره کرد و گفت: گسترش این توافقات برای عبور از تحریم های ظالمانه غرب علیه دو کشور امری لازم و ضروری 
است. بر اساس این گزارش، چهارمین نمایشگاه بین المللی نفت  و گاز سوریه )سرپترو۲۰۲۳( روز جمعه در شهر جدید نمایشگاهی دمشق آغاز به کار کرد. بیش از ۵۵ شرکت داخلی و 

بین المللی متخصص در زمینه نفت و پالایش در این نمایشگاه حضور دارند.

رایزنی سوریه با ایران برای حل مشکل صادرات نفتبازگشایی دریچه های سد لتیان
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گزیده خبر

دبیر کانون مرغداران گوشتی مطرح کرد

کاهش قیمت مرغ مستلزم ارزانی 
همه مولفه های تولید است

دبیر کانون مرغداران گوشتی کشور گفت: زمانی می توان توقع کاهش قیمت 
مرغ را داشــت که تمام مولفه های تولید از جمله جوجه یکروزه و نهاده های 
دامی کاهشی شــود. پرویز فروغی در گفت وگو با ایسنا، به ارائه توضیحاتی 
درباره علت افزایش قیمت مرغ در هفته های گذشته در بازار پرداخت و گفت: 
مرغ همیشه از همه اقلام مصرفی موجود در کشور ارزان تر بوده و هم اکنون 
قیمت مرغ گران نیست و در حال نزدیک شدن به قیمت واقعی خود است. 
اما در حال حاضر دلیل بالا رفتن قیمت مرغ کاهش تولید است و مرغداران 
بــا تمام ظرفیت خود تولید نمی کنند.  وقتــی ارز ۴۲۰۰ تومانی در اختیار 

تولید کننده قرار می گرفت تولید کننده نیاز به اعتبار مالی کمتری داشت.
وی ادامــه داد: زمانی می توان توقع کاهش قیمت مرغ را داشــت که تمام 
مولفه های تولید کاهشــی شود. در حال حاضر مرغداران جوجه یکروزه را با 
قیمت ۱۹ تا ۲۰ هزار تومان خریداری می کنند و نرخ مصوب رعایت نمی شود. 
دبیر کانون مرغداران گوشــتی کشــور افزود: مرغداران از اردیبهشت ماه از 
ســامانه بازارگاه ســویا خریداری کرده اند ولی هنوز آن را دریافت نکرده اند 
و مجبور شده اند از بازار آزاد تهیه کنند. یعنی پول واریز کرده اند ولی نهاده 
نگرفته اند. در بازار آزاد نیز قیمت ســویا کیلویی ۲۷ تا ۲۸ هزار تومان شده 
است.  وی تصریح کرد: زمانی که قیمت مصوب مرغ زنده را ۵۲ هزار تومان 
اعلام می کنند باید همه مولفه های تولید با این قیمت هماهنگ باشد. فروغی 
ضمن اشــاره به اینکه یک زمانی قیمت جوجه دو برابر و نهاده نیز افزایش 
یافته بود که آنها را تحویل نمی دادند کسی هم توجهی نمی کرد، اما تا قیمت 
مرغ افزایشــی می شود با مرغداران برخورد می شود؟ عنوان کرد: گفته شده 
که مرغداران خارج از شبکه مرغ توزیع می کنند اما اینطور نیست. زمانی که 
جوجه وارد سالن می شود تعداد آن در اداره دامپزشکی ثبت می شود و آخر 
دوره هم دقیقا به همان میزان مرغ باید تحویل داده شود و امکان فروش آن 
خارج از شبکه نیست. دبیر کانون سراسری مرغ گوشتی گفت: تعزیرات فقط 
با تولید کننده برخورد می کند. بر اساس مولفه های تولید قیمت مرغ تعیین 
می شود، قیمت به تولید کننده ربطی ندارد. مواد اولیه تولید وقتی ارزان در 

اختیار ما قرار بگیرد مرغ ارزان هم در اختیار ما قرار می گیرد.
فرماندار لنگرود عنوان کرد

درآمد ۲۰۰ میلیارد تومانی کشاورزان 
لنگرودی در حوزه هندوانه کاری

ایسنا/گیلان فرماندار لنگرود، ۱۰۰۰ هکتار از اراضی کشاورزی این شهرستان 
را زیر کشــت هندوانه دانســت و گفت: ارزش اقتصادی هندوانه کاری در 
شهرســتان لنگرود حدود ۲۰۰ میلیارد تومان اســت. محمدرضا جلالی در 
حاشــیه آغاز برداشت محصول هندوانه در شهرستان لنگرود، اظهار کرد: با 
تلاش کشــاورزان هندوانه کار چاف و چمخاله، شاهد برداشت این محصول 
ارزشمند و پر طرفدار هستیم. وی با بیان اینکه خوشبختانه مانند سال های 
گذشته محصول خوبی برداشت خواهد شد، تصریح کرد: شهرستان لنگرود 
۳۰ درصد محصول هندوانه استان را تامین می کند. فرماندار لنگرود ۱۰۰۰ 
هکتار از اراضی کشاورزی این شهرستان را زیر کشت هندوانه دانست و بیان 
کرد: ۸۵۰ کشاورز هندوانه کار داریم که از اواسط فروردین ماه زراعت خود 
را آغاز کرده اند و به طور متوســط ۲۲ تا ۳۱ تن در هکتار تولید می کنند. 
جلالی، ارزش اقتصادی هندوانه کاری در شهرســتان لنگرود را حدود ۲۰۰ 
میلیارد تومان دانست و متذکر شــد: امیدواریم زمینه لازم جهت صادرات 
محصول هندوانه چاف و چمخاله فراهم شود و کشاورزان درآمد خوبی را به 
دست بیاورند. وی با تاکید بر لزوم کشت محصولات سازگار با محیط زیست 
منطقه، خاطرنشان کرد: کشاورزان جهت مبارزه با آفات و بیماری ها حتما 

از مشاوره کارشناسان حوزه جهاد کشاورزان بهره بگیرند.

برگ زرین دیگری در کارنامه 
شرکت آب منطقه ای کردستان

استاندار کردستان از مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان، تقدیر کرد
دکتر زارعی کوشــا استاندار کردستان با اهدای لوح تقدیر از مهندس آرش 
آریانژاد مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان در راستای پاسخگویی به 
مطالبات بحق مردمی و تأمین آب شــرب ســالم و پایدار شهروندان شهر 
ســنندج، تجلیل نمود. به گــزارش روابط عمومی شــرکت آب منطقه ای 
اســتان کردستان، در حاشیه جلسه شــورای اداری استان، مراسم تقدیر از 
مدیران دســت اندرکار در انتقال آب ســد آزاد روز شنبه ۱۷ تیرماه ۱۴۰۲ 
در استانداری کردستان برگزار و طی آن دکتر زارعی کوشا از مهندس آرش 
آریانژاد "مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردستان" به جهت تعامل و تلاش 
شــبانه روزی برای ارتقاء ایستگاه پمپاژ سد آزاد و تأمین آب شرب پایدار و 
سالم شهروندان سنندج، با اهدای لوح تقدیر، تجلیل بعمل آورد.در متن این 
لوح تقدیر آمده اســت: "عزت و ســربلندی جمهوری اسلامی ایران مرهون 
تلاش گســترده متخصصانی اســت که دانش، تجربه و عمر گرانبهای خود 
را ســرمایه ای برای سازندگی، ســربلندی و اعتلای نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایران قرار داده اند؛ اینک که در پرتــو عنایت پروردگار متعال در 
راســتای پاســخگویی به مطالبات مردمی و تأمین آب شرب سالم و پایدار 
شهروندان، ایستگاه پمپاژ سد آزاد ارتقاء یافته و انتقال آب به تصفیه خانه این 
شهرستان با کار جهادی در کوتاهترین زمان ممکن میسر گردید، لازم می 
دانم از تلاش های شــبانه روزی و ارزنده جنابعالی صمیمانه قدردانی نمایم.

توفیق روزافزون شــما را در تداوم خدمت رسانی به مردم کشور عزیزمان از 
درگاه خدوند متعال خواستارم.

درخواست حذف کارت بازرگانی
رئیس اتــاق بازرگانی تهــران با تاکید بر لــزوم حذف کارت 
بازرگانی، گفت: با همکاری اندیشکده شریف، طرح های مستند 
آماده شــده تا قیمت گذاری دســتوری حذف و جایگزین آن 
لایحه ای تنظیم که تقدیم مجلس می شــود. به گزارش ایسنا، 
محمود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران در مراسم روز 
صنعت و معدن تهران، اظهار کرد: قوانین زیادی تدوین شده که 
بعضا سبب مشکلات بیشتری برای تولیدکنندگان شده، مانند 
تولید رقابت پذیر. برخی از این قوانین برای تصحیح اقتصاد به 
وجــود آمد، اما این قوانین فضای اقتصادی ما را رفع نکرد. وی 
بــا تاکید بر لزوم حذف کارت بازرگانــی گفت: کارت بازرگانی 
از ســال ۱۳۳۴ برای مدیریت حوزه تجارت و صادرات بوجود 
آمد؛ این کارت از حدود دو سال پیش در سامانه جامع تجارت 
صادر و تمدید می شد؛ در حال حاضر دریافت آن بیش از شش 
ماه به طول می انجامد. امروز می توان گفت نیازی به داشــتن 
کارت بازرگانی نیست. بطور نمونه کشور همسایه، ترکیه کارت 
بازرگانــی ندارد و این موضوع را از مســئولان مطالبه خواهیم 
کرد که کارت بازرگانی حذف شود. رئیس اتاق بازرگانی تهران 
افزود: تاکنون نتوانســتیم با قیمت گذاری دســتوری عرضه و 
تقاضا را تنظیم کنیم و به همین دلیل با همکاری اندیشــکده 
شریف، طرح های مستند آماده شده تا قیمت گذاری دستوری 
حذف و جایگزین آن لایحه ای تنظیم شده، که تقدیم مجلس 
می شود. این لایحه شامل لبنیات، خودرو، آرد، نان، قند و شکر، 
دارو، صنعت، فولاد و صنایع لوازم خانگی است. قیمت گذاری 
دستوری باعث رکود ۸۰ واحد تولیدی کوچک شده و امیدواریم 
این لایحه بتواند در رفع مشــکلات این حوزه موثر واقع شود. 
برخی بانک ها عرصه را بر تولیدکنندگان تنگ کردند در ادامه 
این مراســم، رئیس خانه صنعت و معدن جوانان استان تهران، 
گفت: شــرکت هایی که بانک ها حامی آن هستند، عرصه را بر 
تولیدکنندگان تنگ کرده اند؛ تولیــد کنندگان قادر به رقابت 
با شــرکت هایی که بانک ها حامی آن ها باشــند، نیستند.  به 
گفتــه وی در تهران ۱۰ هزار واحد صنعتــی و تولیدی وجود 
دارد که با مســتندات و بازدیدهای متعددی که صورت گرفته، 

۳۹ واحد برگزیده، انتخاب شدند،. آماده سازی بیش از ۱۰۰۰ 
هکتــار زمین برای توســعه صنعت در تهــران در ادامه علی 
رســولیان، معاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت، نیز با تاکید 
بر اینکه زیســت بوم حوزه تولید با مدل های جدید باید همراه 
باشــد، گفت: نیازمند مسیرهای جدید توسعه صنعتی مطابق 
با اســتانداردهای روز دنیا هســتیم و مجتمع ها و شهرک های 
کارگاهی الگویی جهانی در قالب زنجیره های تولید اســت. به 

گفته وی طی دو ســال گذشــته بیش از ۱۰۰۰ هکتار زمین 
برای توسعه صنعت در این استان فراهم آمده است. رسولیان، 
با اشــاره به اقدامات انجام شده در راستای تامین زیرساخت ها 
تصریح کرد: نزدیک به چهار پســت بزرگ برق در استان ایجاد 
شــده و بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان در حوزه زیرساخت های 
صنعتی در شــهرک های صنعتی این استان طی دوسال اخیر 
هزینه شــده اســت. وی با بیان اینکه موضوعاتی مانند هوش 

مصنوعی، رباتیک، فناوری های نوین، انقلاب چهارم صنعتی و... 
مسیری است که صنعت ما را در آینده رقابت پذیر می کند و به 
مسیر توسعه صنعتی بنگاه ها کمک می کند، اظهار کرد: زیست 
بوم حوزه تولید با مدل های جدید و روز دنیا باید همراه باشــد. 
تلاش می کنیم با ایجاد شــهرک های فناوری که ۴۰ شــهرک 
فناوری جدید را از دولت مصوبه گرفته ایم، به ســمت صنعت 
فناورانه و نوآورانه گام برداریم. به گفته وی ۵۰۰ خوشه صنعتی 
در کشــور مطالعه شده اســت و حدود ۱۲۸ خوشه اجرا شده 
است. فصل خوبی در برنامه هفتم توسعه برای خوشه ها در حال 
رقم خوردن است تا خوشه های صنعتی بر اساس ظرفیت های 
منطقه ای شکل بگیرند. رســولیان، همچنین تصریح کرد: به 
صورت همزمان رفع نیازهای فناورانه بنگاه ها و کمک به عارضه 
یابی آنها در دستور کار است، از سوی دیگر بازاریابی و برندینگ 
فصل جدید و راهکاری متفاوت برای توســعه صنعتی است که 
مجموعه این اقدامات در سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران دنبال می شود. سهم ۲۴ درصدی تهران از تولید 
ناخالص داخلیعلیرضا فخاری، استاندار تهران نیز طی سخنان 
کوتاهی در این مراســم ضمن گلایه از بروکراســی های زاید 
اداری اظهار کرد: هم افزایی و تعامل بین بخشــی برای حذف 
و کاهش این بروکراســی ضــرورت دارد. وی با بیان اینکه ۴۷ 
درصد از صنعت کشور در استان تهران است، افزود: سهم استان 
تهران در GDP حدود  ۲۴ درصد اســت و این ظرفیت مهمی 
و نقطه عطفی برای تصمیم گیری های اساسی است. همچنین 
ساماندهی لکه های صنعتی از موضوعات بسیار مهم این استان 
اســت. در پایان این مراســم  از صنعتگران و معدنکاران نمونه 
اســتان تهران نیز با حضور مسئولان کشوری و استانی تجلیل 
شد. در این راستا، از ۴۱ واحد صنعتی و معدنی شامل ۲۹ واحد 
صنعتی، ۳ بهره بردار نمونه معدنی، یک مکتشف نمونه معدنی، 
یک شــهرک صنعتی نمونه، یک طرح نمونه صنعتی، ۳ واحد 
صنایع معدنی، ۳ پیشکسوت نمونه صنعتی، تقدیر و به آنها لوح 

و تندیس اهدا شد.

معاون مالی و اقتصادی منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از انجام 
حدود دو میلیون دلار صادرات غیرنفتی در 
این منطقه عظیم اقتصادی در سال ۱۴۰۱ 
خبر داد.به گزارش روابط عمومی منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس، »عبدالعظیم نجیبی« 
ارتقا زیرســاخت های منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس به ویژه در ســایت توســعه را 

بسترساز افزایش رغبت سرمایه گذاران برای 
ورود به این منطقه صنعتی-معدنی خواند و 
گفت: سرمایه گذاران داخلی استقبال ویژه ای 
در ســایت توسعه داشــته اند و این ظرفیت 
وجود دارد که به دنبال جذب ســرمایه گذار 
خارجی نیــز باشــیم.رئیس هیئت مدیره و 
معاون مالی و اقتصادی منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلــزی خلیج فارس جذب 
سرمایه گذاری را برابر با کاهش محرومیت و 

آسیب های اجتماعی خواند و گفت: به عنوان 
خادمان مردم ایــران به ویژه مردم هرمزگان 
در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس برای 
ســرمایه گذاران فرش قرمز پهــن کرده ایم 
و نه تنهــا در امور قانونی خــود که با ارائه ی 
مشــاوره نیز آنان را یاری خواهیم رســاند.

وی در ادامه به آمار اشــتغال ۱۴ هزارنفری 
این منطقه اقتصادی اشــاره کرد و گفت: با 
اجرای طرح های مختلف در ســایت شمالی 

و همچنین ســایت توســعه می توان توقع 
اشــتغالی دو برابری را داشت و جالب است 
بدانید که در سال گذشته حدود دو میلیون 
دلار صادرات غیرنفتی از این منطقه صورت 
گرفته است که این مبلغ بیانگر نقش بسیار 
چشــمگیر این منطقه در اقتصــاد محلی 
و ملی اســت.نجیبی عنوان کــرد: بی اغراق 
بهترین مکان برای تولید فولاد، منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس است.وی تأکید کرد: 
منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی 
خلیج فارس اسکله تخصصی صادرات مواد 
معدنی دارد که می تواند بســیار در کاهش 

هزینه صادرات مواد معدنی تأثیرگذار باشد.

دو میلیون دلار صادرات غیرنفتی در منطقه 
ویژه اقتصادی خلیج فارس

مناقصه عمومی یک مرحله ای
فراخوان تعمیرات اساسی تاسیسات )سیستم گرمایشی( ساختمان استانداری کرمانشاه

استانداری کرمانشاه در نظر دارد فراخوان تعمیرات اساسی تاسیسات به شماره )سیستمی( ۲۰۰۲۰۰۴۲۹۱۰۰۰۰۰۱ را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید .کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی )دولت ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد  متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت 

به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت بر خط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی: 

تاریخ انتشار فراخوان : تاریخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۸ مهلت دریافت اسناد فراخوان  : تاریخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۹
 مهلت ارسال پیشنهادات:   تاریخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۹ 

زمان بازگشایی پاکتها :  تاریخ ۱۴۰۲/۰۴/۳۱
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:  ضمانت نامه معتبر بانکی به مبلغ۲/۲۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : کرمانشاه - بلوار شهید کشوری استانداری کرمانشاه - تلفن ۰۸۳۳۴۲۴۷۱۷۱
واحد مرمت

آرین جوادیان
 مدیر کل امور اداری و مالی

مجــری طرح دانه های روغنی از افزایش قیمت کلزا در ســال زراعی ۱۴۰۱- ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: هر 
کیلو کلزا ۳۰ هزار تومان قیمت گذاری شده است. به گزارش ایسنا، سعداله منصوری مجری طرح دانه های 
روغنی با اشاره به این که کشت کلزا در رقابت با گندم است، افزود: شایسته است تا با تغییر قیمت گندم، 
قیمــت کلزا نیز افزایش یابد. وی از افزایش قیمت کلزا در ســال زراعی ۱۴۰۱- ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: 
هر کیلو کلزا ۳۰ هزار تومان قیمت گذاری شده است. مجری طرح دانه های روغنی کشور با بیان این که 
قیمت قدیم کلزا ۲۲ هزار تومان همراه با ۱۵۰۰ تومان هدیه غیرنقدی بود، گفت: شرکت بازرگانی دولتی 
ایران مبلغ خرید محصول کلزا را متناســب با آخرین قیمت ها پرداخت می کند. بنا بر اعلام وزارت جهاد 
کشــاورزی، وی تصریح کرد: در دو دهه اخیر به دنبال توسعه کشت دانه های روغنی در کشور بوده ایم و 
امیدواریم همچنان توســعه کشت این محصولات بویژه کلزا را به همراه داشته باشیم. به گفته منصوری، 
قیمت دانه روغنی کاملینا  ۳۳ هزار تومان، سویا  ۳۳ هزار تومان و آفتابگردان و گلرنگ نیز ۲۷ هزار تومان 

تعیین شده است

مشاور وزیر اقتصاد جزئیات ابلاغیه جدید دولت درمورد آرد و نان و تفویض اختیار به استان ها را ارائه کرد. به گزارش ایسنا، محمد 
جــلال با بیان اینکه کلیه اختیاراتی که در حوزه مجوزها، نرخ گذاری، اصلاح نــرخ، مدیریت جریان گندم و آرد و نظارت بر این 
جریان ها و… وجود داشته است در ابلاغیه جدید دولت پیش بینی شده است، اظهار کرد: طرح هوشمندسازی به صورت مستقیم 
به موضوع نرخ نان ورود ندارد و اصلاح نرخ از سالیان قبل در اختیار کارگروه آرد و نان استان ها قرار دارد و این رویه ادامه خواهد 

داشت. وی با تاکید بر اینکه خمیرمایه سهم جدی در هزینه نانوایان دارد، گفت: در این راستا  زیرساخت فنی توزیع خمیرمایه در سامانه یکپارچه توزیع ارد در کشور 
پیش بینی ونهایی شده است: امیدواریم در چشم انداز کوتاه عملیات توزیع خمیر مایه به نانوایان از طریق سامانه رخ دهد. چراکه توزیع خمیرمایه از سالیان قبل سامان 
قابل قبول نداشته و گاهی نانوایان مجبور بودند تا دو برابر نرخ رسمی هزینه بپردازند؛ در فرایند فعلی خمیرمایه با نرخ های تعیین شده ومصوب سازمان حمایت به 
دست نانوایان خواهد رسید. مشاور وزیر اقتصاد ادامه داد: بنابراین خمیرمایه متناسب با اردی که نانوایان خریداری می کنند به آن ها تخصیص داده می شود، در ابلاغیه 
اخیر همچنین امکان ویرایش سهمیه آرد نانوایی ها نیز به استان ها اعطا شد تا در مواقع ضرور مانند فصل مسافرت ها، فصل برداشت محصول و ... که جمعیت مسافر یا 

کارگران فصلی به یک استان وارد می شوند، پایداری توزیع نان با اختلال مواجه نشود؛ اما همه این ویرایش ها در سامانه ثبت خواهد شد.

جزئیات ابلاغیه جدید دولت درمورد آرد و نانافزایش قیمت کلزا در سال زراعی جاری
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گزیده خبر

آمادگی کامل بانک ملی ایران برای مشارکت 
گسترده و همه جانبه در توسعه اقتصادی استان زنجان

دکتر نجارزاده در سفر به استان زنجان با حضور جمعی از مدیران ارشد بانک 
ملی ایران در دیدار با دکتر محسن افشارچی استاندار زنجان برای مشارکت 
همه جانبه بانک در توســعه اقتصادی اســتان اعلام آمادگی کرد.به گزارش 
روابط عمومی بانک ملی ایران، دکتر ابوالفضل نجارزاده در این نشست ضمن 
تبریک عید ســعید غدیر خم با بیان این که در راســتای اجرای برنامه ها و 
سیاست های دولت سیزدهم اقدامات مثبت و سازنده ای صورت گرفته است، 
اظهارداشــت: در این سفر تمامی ارکان اعتباری بانک حضور دارند و مصمم 
هستیم به توسعه استان کمک کنیم.وی با اشاره به این که بانک ملی ایران 
بانک مردم و دولت اســت، گفت: ارائه خدمات گســترده و همه جانبه برای 
تحقق سیاســت ها و اهداف دولت ســیزدهم از اولویت های بانک ملی ایران 
است.نجارزاده در ادامه با بیان این که بانک ملی ایران در سال گذشته 100 
درصد به تعهداتش در راســتای اجرای تسهیلات تکلیفی عمل کرده است، 
افزود: بنا داریم امسال با برنامه ریزی های صورت گرفته و هماهنگی های به 
عمل آمده در راستای سیاســت های دولت حرکت کنیم.نجارزاده در ادامه 
افزود: با اســتفاده از منابع تخصیصــی و خدمات مالی که برای این منطقه 
در نظر گرفته شــده است، می توانیم به اشتغال پایدار، تولید مولد و توسعه 
استان کمک کنیم. مدیرعامل بانک ملی ایران در این جلسه ادامه داد: بانک 
در سال جاری فرآیند تقویت و توسعه محصولات و خدمات خود را با هدف 
خلق زنجیره ارزش به مشتریان با قوت ادامه خواهد داد.وی همچنین اظهار 
داشــت: بانک ملی ایران وظیفه ای ســنگین و حائز اهمیت در جهت ایجاد 
ارزش افزوده و توزیع عادلانــه ثروت و محرومیت زدایی در مناطق مختلف 
کشــور دارد.محسن افشارچی استاندار زنجان نیز با طرح برخی از مسائل و 
مشکلات بانکی واحدهای صنعتی و تولیدی در این استان با دکتر نجارزاده 
به تبادل نظر پرداخت و خواســتار افزایش تسهیلات برای کمک به ایجاد و 

توسعه بیشتر طرح های تولیدی در استان شد.
ارائه خدمت به مشتریان از طریق پنجره واحد 

خدمات دولت هوشمند توسط بانک سپه
بانک سپه در راستای مصوبه هیأت وزیران مبنی بر ارائه خدمات اختصاصی 
پرکاربرد دستگاه های اجرایی از طریق پنجره واحد خدمات دستگاه و اتصال 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند به مشتریان خود ارائه خدمت می کند. 
بانک سپه در راستای مصوبه هیأت وزیران مبنی بر ارائه خدمات اختصاصی 
پرکاربرد دستگاه های اجرایی از طریق پنجره واحد خدمات دستگاه و اتصال 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند به مشتریان خود ارائه خدمت می 
کند.به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، پلتفرم پنجره واحد بانک 
ســپه به آدرس my.banksepah.ir از خردادماه سال جاری با خدمات دریافت 
اطلاعات حساب، اطلاعات تسهیلات و اطلاعات ضمانتنامه های مشتریان، 
فعال و عملیاتی شده است. شایان ذکر است دسترسی به پنجره واحد بانک 
 my.gov.ir ســپه از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند نیز به آدرس

میسر می باشد.
شهردار کلانشهر قم:

حرکت بانک شهر طی یک سال گذشته، نشان از 
عزمی جدی برای خلق دستاوردهای مهم دارد

شــهردار کلانشهر قم با اشاره به محبوبیت بانک شهر در میان شهروندان و 
موفقیت های چشمگیر در شبکه بانکی کشور، گفت: حرکت این بانک شهر 
طی یک سال گذشــته، نشان از عزمی جدی برای خلق دستاوردهای مهم 
دارد.به گزارش روابط عمومی بانک شهر، دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد در 
دیدار با دکترسیدمحمدمهدی احمدی مدیرعامل بانک شهر، گفت: داشتن 
پشتوانه اقتصادی مهم یکی از خواست  ها و آرزوهای شهرداری ها بود که با 
فعالیت بانک شــهر محقق شد.سقاییان نژاد با بیان اینکه بانک شهر یکی از 
سرمایه های مهم برای شهرداری هاست و حفظ و حراست از دستاوردهای 
این بانک وظیفه ماست، افزود: به عنوان یک حامی مهم، در کنار بانک شهر 

خواهیم بود تا بتواند موفقیت های خود را تداوم بخشد.
نقش پررنگ کالاکارت بانک قرض الحسنه مهر ایران 

در فروش اعتباری اسنوا
مدیرعامل شرکت اسنوا اظهار داشت: بانک قرض الحسنه مهر ایران با طرح 
کالاکارت خود به فروش اعتباری شرکت اسنوا کمک می کند.به گزارش اداره 
کل روابط عمومی و امور مشتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران، نشستی با 
حضور »رضا حسن پور« مدیرعامل شرکت اسنوا، دکتر »روح الله قاسمیان« 
مشاور مدیرعامل و رئیس اداره کل روابط عمومی و امور مشتریان، »احسان 
غلامی« رئیس اداره کل نوآوری، بازاریابی و توسعه کسب وکار و دکتر »وحید 
مرادنژاد« مدیر شعب بانک در اســتان مازندران برگزار شد.در این نشست 
مدیرعامل شرکت اســنوا ضمن قدردانی از همکاری های همه جانبه بانک 
قرض الحســنه مهر ایران، گفت: این بانک به عنوان یکی از بانک های مطرح 
کشورکه مزین به نام قرض الحســنه است با طرح کالاکارت خود به فروش 
اعتباری شرکت اســنوا کمک می کند.وی با اشاره به طرح فروش اعتباری 
گروه صنعتی »انتخاب« برای ارائه خدمات بهتر به هموطنان، گفت: در این 
طرح ارتباط سه جانبه بین مصرف کننده، تولیدکننده و بانک ایجاد شده و 
باعث تأمین منابع مورد نیاز خریداران می شود.»حسن پور« کیفیت کالاهای 
تولیدی شرکت اسنوا را در سطح استانداردهای بین المللی دانست و گفت: 
این شرکت همواره تلاش می کند با ارتقای سطح کیفی محصولات تولیدی 

خود، میزان رضایتمندی مصرف کننده را افزایش دهد.

راهیابی دختران ملی پوش هندبال به مسابقات 
جهانی با حمایت ایرانسل

تیم ملی هندبال جوانان دختر ایران با حمایت ایرانســل و با پیروزی در آخرین 
بازی خود در هفدهمین دوره مسابقات قهرمانی جوانان آسیا، به مسابقات جهانی 
راه پیدا کردند.به گزارش روابط عمومی ایرانســل، هفدهمین دوره مســابقات 
قهرمانی هندبال دختران آسیا ۲0۲۳، از ۹ تیرماه 1۴0۲ به میزبانی هنگ کنگ 
در حال برگزاری اســت و امروز شــنبه 1۷ تیر، دختران ملی پوش کشــورمان 
توانستند با برتری ۲۴-۲۷ در مقابل قزاقستان، با قرار گرفتن در جمع ۶ تیم برتر، 
ســهمیه حضور در مسابقات جهانی را کسب کنند.پیش از این دختران هندبال 
ایران در مرحله گروهی مقابل چین تایپه و چین شکســت خورده و برابر هند و 
ازبکستان پیروز شــدند و در رده سوم گروه خود ایستادند. آن ها در مرحله دوم 
مقابل هنگ کنگ و قزاقستان پیروز شدند و در رده پنجم قرار گرفتند.این تیم با 
همین اعضا در ســال گذشته در رده سنی نوجوانان با رسیدن به مقام قهرمانی، 
سهمیه جهانی کســب کرد و امسال نیز موفق به کسب سهمیه جهانی در رده 
جوانان شــد تا با دو صعود پیاپی به مســابقات جهانی، تاریخ ساز شود.ایرانسل، 
نخستین ارائه دهنده 5G و رکورددار سرعت و تعداد سایت نسل پنج در ایران، در 
روز 1۴ دی 1۴00، طی مراسمی در ساختمان مرکزی ایرانسل، با حضور دکتر 
علیرضا پاکدل رئیس و جمعی از مدیران فدراســیون هندبال جمهوری اسلامی 
ایران و دکتر بیژن عباســی آرند مدیرعامل ایرانسل، برای نخستین سال، حامی 
ورزش هندبال کشور شد که این حمایت، آغازگر یک دوره درخشش در رده های 

مختلف این رشته ورزشی بوده است.
مطابق با آخرین استانداردهای بین المللی صورت گرفت

بومی سازی مجموعه گرم کن صندلی خودرو
در راستای ایجاد آســایش بیش تر سرنشینان خودرو و سهولت در اعمال 
تغییرات مهندســی و تســریع در تامین به موقع، گرم کن صندلی خودرو 
مجهزبــه آخرین فناوری گرم کن روز دنیا )ســامانه TCU(، با برنامه ریزی 
هدفمند ساپکو و مشارکت یکی از سازندگان زنجیره تامین داخلی سازی و 
به تولید انبوه رسید.ایکوپرس- تا پیش از این به غیر از خودروی سوزوکی 
ویتارا و هایما هیچ یک از محصــولات ایران خودرو دارای گرم کن صندلی 
نبوده و برای اولین بار بر روی تارای سال طراحی و  استفاده شد.تکنولوژی 
بــه کار رفته در گرم کن صندلی تارا به روز بوده و قادر به تولید و انتشــار 
هوشــمند در نقاط و ســطوح مختلف صندلی های راننده و شاگرد است.

از همین رو شــرکت ساپکو در راستای افزایش آسایش سرنشینان خودرو 
و بهبــود تصویر خودروهای گروه صنعتی ایران خودرو در بازارهای داخلی 
و بین المللی با مشــارکت یکی از ســازندگان زنجیره تامین داخلی سازی 
 TCU گرم کن صندلی خودرو با آخرین فناوری گرم کن روز دنیا موسوم به
را در دســتورکار قرار داده و  موفق به ســاخت و راه اندازی خطوط تولید 
 TCU خودرویی شد.سامانه OEM گرم کن صندلی با آخرین استانداردهای
بدون تاثیر پذیری از دمای سرد یا گرم محیط، گرمایش ثابت و یکنواخت 
در سرتاسر سطح مورد نظر را در مدت زمان حداکثر ۳0 ثانیه فراهم کرده 
و همچنین بــه دلیل قطع و وصل جریان گرمای پد در کســری از ثانیه 
دمای خروجی را در بازه زمانی ثابت حفظ می کند.سنســور دما، مقاومت 
در برابــر آب و همچنین قابلیت اعمال در هر نوع محصول با مشــخصات 
فنی مد نظر از جمله سایر ویژگی های خاص محصول مذکور است.در حال 
 K1۲۵ حاضــر گرم کن مذکور  در صندلی تارای ســال و  محصول پروژه
استفاده شده و در حال تعبیه در خودروهای صادراتی مثل دناپلاس، ۲0۷ 
و آریسان اســت.این تجهیز در مقایسه با نمونه های مشابه وارداتی ضمن 
ایجاد دستاوردهایی نظیر کاهش ارزبری و تحویل به موقع مجموعه صندلی 

از قیمت رقابتی قابل توجهی برخوردار است.

شاخص کل بورس در کانال دو میلیون و ۱۷۶ هزار واحدی
شــاخص کل بازار ســرمایه که روز گذشــته 0.۳۴ درصد افت 
کرد، امروز نیز 0.۸۶ درصد منفی شد. به گزارش خبرنگار ایبِنا، 
شــاخص کل بازار سرمایه امروز )یکشــنبه 1۸ تیر( 1۸ هزار و 
۷۷۲ واحــد افت کرد و در کانال دو میلیون و 1۷۶ هزار واحدی 
ایســتاد. بدین ترتیب در این روز شاخص کل بازار سرمایه 0.۸۶ 

درصد افت کرد.
شاخص هم وزن بیش از ۶ هزار واحد افت کرد و در کانال ۷۷0 
هزار واحدی ایســتاد. در این بازار ۵۵۳ هــزار معامله به ارزش 
۶۷ هزار میلیارد ریال انجام شــد. در این روز به ترتیب نماد های 
فارس، کگل، وغدیر، تاپیکو و میدکو بیشــترین تاثیر منفی را بر 
شاخص کل بازار سرمایه داشتند و عامل افت بازار سرمایه شدند. 
در مقابل نماد های فخوز، کاوه، پارش و شــاراک بیشترین تاثیر 
مثبت را بر شاخص کل بازار سهام برجای گذاشتند. شاخص کل 
فرابورس نیز امروز ۴۸ واحد معادل 0.1۷ درصد رشــد کرد و در 
کانــال ۲۸ هزار و ۴۹0 واحدی ایســتاد. در معاملات امروز بازار 
ســهام گروه خودرو بیشترین حجم معاملات را از آن خود کرد. 
گروه فلزات اساســی در معاملات امروز مورد توجه قرار گرفت و 
توانست رتبه دوم در حجم معاملات را از آن خود کند. همچنین 
امروز نماد بانک آینده پس از ۲۲ ماه توقف بازگشــایی شد، که 
در نهایت این سهم با ۴۹.1۶ درصد رشد در قیمت 1۵0۴ تومان 
بسته شد. این سهم در بازار پایه نارنجی فرابورس در حال معامله 
اســت. در جدول زیر معاملات بازار سرمایه را از ابتدای تیر ماه 

مشاهده می کنید.

توصیه به سهامداران این است که بخشی از پرتفوی را برای خرید سهام کوتاه مدتی اختصاص دهند و بهترین زمان اصلاح پرتفوی 
نیز هم اکنون است. به گزارش ایبِنا، نوید رجایی کارشناس بازار سرمایه درباره آخرین وضعیت بازار سرمایه به خبرنگار مهر گفت: 
بعد از رشد دلار از قیمت ۳۲ هزار تومان تا قیمت ۶0 هزار تومان افتاد ایران وارد یک دوره رکودی شده است و این عامل بر بازار 
بورس هم تأثیر گذاشته است. در حال حاضر چشم انداز رشدی را نمی توان متصور بود، چون مجموعه ای از عوامل مختل مانع از تولید و سودآوری شرکت ها شده اند. 
رجایی افزود: از سوی دیگر برجام اگرچه رخ نداده است، اما فروش راحت تر نفت توسط ایران باعث شده ارز راحت تر وارد کشور شود و همین عامل مانع از جهش قیمت 
دلار به کانال های بالاتر شــده اســت. این کارشناس بازار سرمایه اضافه کرد: اگر نگاهی به اکثر سهم ها داشته باشیم متوجه خواهیم شد در جای خوبی قرار دارند، اما 
بنزینی برای رشد نیز وجود ندارد. شاید سهامداران از وضعیت فعلی بورس راضی نباشند، اما این وضعیت عقلایی ستودنی است و اگر تک سهم های درست انتخاب شود 
می توان از این بازار بازده خوبی را گفت. رجایی در پایان گفت: پس توصیه به سهامداران این است بخشی از پرتفوی را برای خرید سهام کوتاه مدتی اختصاص دهند 
و بهترین زمان اصلاح پرتفوی نیز هم اکنون است. بعضی از سهم هایی هستند که به هیچ وجه ارزنده نیستند این موارد گزینه های خوبی برای سرمایه گذاری نیستند.

بانک روسیه اعلام کرد که میزان ذخایر بین المللی این کشور در ماه ژوئن نزول کرده است. 
به گزارش ایســنا به نقل از بیزنس، بانک مرکزی روسیه اظهار کرد که ذخایر بین المللی 
روســیه 1.۷۶ میلیارد دلار یا 0.۳ درصد کاهش یافته و تا اول جولای ۲0۲۳ به ۵۸۲هزار 
و ۴1۸ میلیارد دلار رســید. ذخایر بین المللی تا اول جولای ســال گذشته به ۵۸۴هزار و 
1۲1 میلیارد دلار رسیده بود. ذخایر ارزی 0.۲۶ درصد افزایش یافت و به ۴۳۹هزار و ۵0۳ 
میلیارد دلار رســید. طلای بانکی طی ماه جاری دو درصد از ذخایر خود را از دست داد و 
رقم 1۴۲.۹1۵ میلیارد دلار را ثبت کرد. ذخایر بین المللی روســیه دارایی های خارجی با 
نقدینگی بالاست که در اختیار بانک روسیه و دولت روسیه است که شامل ارز خارجی، حق 

برداشت ویژه )SDRs(، جایگاه ذخیره در صندوق بین المللی پول و طلای بانکی می شود.

بهترین توصیه برای سهامداران در شرایط فعلی 
چیست؟

ریزش ذخایر ارزی روسیه در ماه 
ژوئن

مناقصه عمومی یک مرحله ای
فراخوان خرید و نصب سیستم صوت سالن شهدای دولت استانداری کرمانشاه

استانداری کرمانشاه در نظر دارد فراخوان خرید و نصب سیستم صوت سالن شهدای دولت به شماره )سیستمی( ۲00۲00۴۲۹100000۲ را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.  کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.  متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه نسبت به ثبت نام 

و دریافت گواهی امضای الکترونیکی ) به صورت بر خط ( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی : 

تاریخ انتشار فراخوان:  تاریخ  1۴0۲/0۴/۲0
 مهلت دریافت اسناد فراخوان:  تاریخ  1۴0۲/0۴/۲۴
 مهلت ارسال پیشنهادات:  تاریخ  1۴0۲/0۵/0۳ 

زمان بازگشایی پاکتها : تاریخ  1۴0۲/0۵/0۴

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار : ضمانت نامه معتبر بانکی به مبلغ  ۲/۴00/000/000 ریال 

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه:  کرمانشاه - بلوار شهید کشوری استانداری کرمانشاه - تلفن 0۸۳۳۴۲۴۴۴۹1 مسئول سالن شهدا دولت

آرین جوادیان
 مدیر کل امور اداری و مالی
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گزیده خبر

ارتش سودان حمله هوایی به 
»ام درمان« را تکذیب کرد

پس از اینکه دبیرکل ســازمان ملل امروز یکشنبه حمله هوایی به استان ام 
درمان واقع در غرب خارطوم را محکوم کرد، ارتش ســودان ادعای نیروهای 
واکنش ســریع مبنی بر انجام این حملــه هوایی را تکذیب کرد. به گزارش 
ایسنا، به نقل از اسپوتنیک، ارتش ســودان تأکید کرد که این اتهامات "در 
چارچوب اطلاعات نادرســت رسانه ای و دروغگویی مستمر توسط نیروهای 
واکنش سریع، در تلاش برای سرپوش گذاشتن بر تخلفات و جنایات جاری 
خود علیه غیرنظامیان اســت." ارتش در بیانیه خود افزود: »ما بیش از یک 
بــار به صراحت اعلام کرده ایم که نیروهای واکنش ســریع همزمان با پرواز 
هواپیماهای ما، مناطق مســکونی را با توپ و موشــک گلوله باران می کنند 
تا نیروهای مســلح را به دروغ به هدف قرار دادن شــهروندان متهم کنند.« 
ارتش ســودان افزود: "نیروی هوایی روز شنبه به هیچ هدف متخاصمی در 
ام درمان حمله نکرده است." ارتش سودان همچنین خاطرنشان کرد: »پس 
از اینکه حقیقت این شبه نظامیان برای مردم کاملًا روشن شد اینکه از آغاز 
شورش شــوم خود در کشتن، غارت، تصرف اموال شــهروندان و تجاوز به 
ناموس آنها دریغ نکرده اند، مردم سودان به دروغ های آنها پی خواهند برد.« 
پیشتر آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل با صدور بیانیه ای حمله هوایی 
به استان ام درمان را محکوم کرد که در اثر آن دستکم ۲۲ تن کشته شدند. 
گوترش در این بیانیه به دلیل گزارش های موجود درباره گسترش خشونت و 
کشته شدن مردم در استان دارفور سودان ابراز نگرانی کرد. وی هشدار داد، 
سودان در آستانه یک جنگ داخلی گسترده است که می تواند ثبات سراسر 
منطقه را برهم بزند. گوترش گفت، قوانین انسانی و حقوق بشری کاملا در 
سودان نادیده گرفته می شود که این مساله بسیار خطرناک و نگران کننده 
است. وی همچنین در این بیانیه حمایت خود را از تلاش های اتحادیه آفریقا 
و سازمان ایگاد برای پایان دادن به بحران سودان ابراز کرد. طی روزهای اخیر 
درگیری ها در بخش غربی ام درمان که مسیر اصلی امدادرسانی به نیروهای 
واکنش سریع است، شدت یافته است که از این مسیر برای انتقال تجهیزات 

از استان دارفور، مرکز استقرار نیروهای واکنش سریع استفاده می کنند.

دیلی تلگراف: بایدن مزخرف ترین دیپلمات جهان است

»جو بایدن بیش از نیم قرن اســت که بخشــی از طبقه حاکم 
سیاســی واشــنگتن بوده و به عنــوان یکی از خشــن ترین، 
خودشیفته ترین و گستاخ ترین سیاستمداران زمان، شهرتی به 
هم زده اســت. او با بریتانیا به عنوان یک کشــور رعیت رفتار 
می کند و این رویکــردش را در تعاملات خودش به وفور بیان 
کرده اســت.« به گزارش ایســنا، »نیل گاردینــر« مدیر مرکز 
آزادی مارگارت تاچر در بنیاد هریتیج در واشنگتن دی سی در 
مطلبی برای روزنامه انگلیســی دیلی تلگراف نوشته است: »جو 
بایدن، رئیس جمهوری آمریکا پیــش از عزیمت به ویلنیوس، 
پایتخت لیتوانی برای شــرکت در نشست ناتو سفری به لندن 
دارد. کاخ ســفید به شکلی گمراه کننده سفر بایدن را به عنوان 

"بازدید شبه رســمی" توصیف کرده و گفته است که سفر این 
رهبر دموکرات توقفی نســبتا بی سر و صدا پیش از دیدار او با 
رهبران ناتو در لیتوانی است. این در حالیست که دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری سابق آمریکا در سال ۲۰۱۹ سفری رسمی به 
لندن داشت و سه روز ماند و الیزابت دوم هم میزبان او بود. بایدن 
با چارلز سوم، پادشاه بریتانیا و ریشی سوناک، نخست وزیر این 
کشور دیدار خواهد کرد، اما برای رئیس جمهوری ایالات متحده 
این دیدار کاری سخت و طاقت فرسایی خواهد بود و بعید است 
که نتیجه ای اساسی داشته باشد. هیچ رئیس جمهوری در تاریخ 
مدرن آمریکا تا این حد شــراکت بــا بریتانیا را تضعیف نکرده 
بود. اقدام بی شــرمانه او در رد نامزدی بــن والاس، وزیر دفاع 
بریتانیا به عنوان دبیرکل بعدی ناتو، بی رحمی بایدن را نشــان 
می دهد که به سختی می تواند نفرت محض خود را از بریتانیا، 
بریگزیــت و تاریخ بریتانیا پنهان کنــد. جو بایدن بیش از نیم 
قرن اســت که بخشــی از طبقه حاکم سیاسی واشنگتن بوده 
و در ســال ۱۹۷۳ به نمایندگی از ایالت دلاور وارد سنا شد. او 
به عنوان یکی از خشــن ترین، خودشیفته ترین و گستاخ ترین 
سیاستمداران زمان ما شهرتی به هم زده است. او این رویکرد را 
در تعاملات خود با بریتانیا به وفور بیان کرده، بارها با موفقیت 
علیه دولت لندن بر ســر پروتکل ایرلند شمالی قلدری کرده، 
توافــق تجاری بــا لندن را پس از چندیــن دور مذاکره که در 
دولت ترامپ انجام شــد، به پایان رسانده و با بی توجهی محض 

به تاجگذاری چارلز، همسرش جیل را به مراسم فرستاد. بایدن 
با بریتانیا به عنوان یک کشــور رعیت رفتار می کند، نه به عنوان 
نزدیک ترین دوســت و متحد آمریکا و به هیچ وجه در دخالت 
مســتقیم در مسائل سیاسی داخلی بریتانیا، به ویژه در رابطه با 
بریگزیت، درنگ نمی کند. حملات او به برنامه کاهش مالیاتی 
لیز تراس در دوره نخســت وزیری او، ظالمانه و بی سابقه بود و 
نقشــی حیاتی در بی اعتبار کردن برنامه های اقتصادی تراس و 
تسریع سقوط او در کنار انتقاد بی امان صندوق بین المللی پول 
داشــت. این که دولت محافظه کار کنونی لندن با پیشنهادات 
مالیاتی حداقلی جهانی بایدن به ســبک سوسیالیستی همراه 
شــده است که حمله بزرگی به آزادی اقتصادی است و به طور 
قابل توجهی رقابت پذیری اقتصــاد بریتانیا را تضعیف می کند، 
شگفت آور است. بایدن رئیس جمهوری است که در عین اینکه 
درک محدودی از بســیاری از مســائل سیاست خارجی دارد، 
تکبر و نخوت باورنکردنی نشــان می دهد. ریاست جمهوری او 
در کنار مجموعه ای از گاف های شــرم آور، یک فاجعه بزرگ در 
صحنه جهانی اســت؛ از خروج فاجعه بار از افغانستان گرفته تا 
خزیدن بی شرمانه او به سمت چین کمونیست. بریتانیا چیزی 
برای آموختن از سیاســت خارجی بایدن ندارد و اغلب قربانی 
ناهماهنگی و بی اعتنایی تمسخرآمیز او به گذشته این کشور و 
تصمیمات دموکراتیک آن از جمله بریگزیت و نقش کلیدی آن 
در صحنه بین المللی شده است. بایدن بدترین دشمن خودش 

بوده و نسخه دیپلماســی بین المللی او، یک گوی ویران کننده 
منجنیق به ســمت ارزشــمندترین شــراکت ها و اتحادهای 
آمریکاســت. حمایت دولــت او از اورزولا فون در لاین، رئیس 
کمیســیون اروپا به عنوان رهبر بعدی ناتو، بسیار کوته فکرانه 
بوده و در صورت اجرا، تضمینی برای تضعیف اتحاد ناتو، جرأت 
بخشیدن به نورچشمی های متوهم اتحادیه اروپاست که مایل 
به ایجاد ارتش اتحادیه اروپا هستند و در نهایت موجب تقویت 
نقش آلمان دمدمی و کم تحرک در قلب این اتحاد فراآتلانتیک 
است. ریشی ســوناک به عنوان نخست وزیر بریتانیا باید بر سر 
آینده ائتلاف ناتو مقابل بایدن بایســتد و خواســتار یک توافق 
تجاری میان لندن و واشــنگتن شده و به جو بایدن بگوید که 
درباره بریگزیت و ایرلند شــمالی سرش در کار خودش باشد. 
اما ما نباید هیجان زده شــویم. سوناک در سفر اخیرش به کاخ 
ســفید از پس این کار برنیامد و به چشم دار و دسته بایدن، به 
عنوان فردی نگریســته می شود که کنار زدن او بسیار راحت تر 
از ســلف های او از جمله بوریس جانســون و لیز تراس است. 
شــاید ســال ها و حتی چندین دهه زمان ببرد تا آسیبی که 
جــو بایدن به این روابط ویژه وارد کرده، ترمیم شــود. رویکرد 
بایدن بسیار زیان بخش، کینه جویانه و عمیقا ناخوشایند است. 
فرش قرمز انگلیســی ها امروز و فردا )یکشنبه و دوشنبه( زیر 
پای رئیس جمهوری آمریکا در لندن پهن می شــود، اما از نظر 

میلیون ها بریتانیایی، او دوست مردم بریتانیا نیست.«

رجب طیب اردوغان تاکید کرد که ترکیه در جنگ بین روســیه و اوکراین موضعی عادلانه و متعادل اتخاذ کرده اســت. به 
گزارش ایســنا،  به نقل از النشــره، رجب طیب اردوغان رئیس جمهوری ترکیه تاکید کرد که با پایان یافتن بحران پاندومی 
کرونا، جنگ بین روسیه و اوکراین، دو همسایه ترکیه در دریای سیاه آغاز شد. وی توضیح داد که "قیمت انرژی و مواد غذایی 
در سراسر جهان به رکوردهای بی سابقه ای رسیده است." اردوغان خاطرنشان کرد: ترکیه اجازه نداد روابطش با روسیه بدتر شود و در عین حال روابط خود را با 
اوکراین تقویت کرد. وی اظهار داشت که جمعه در استانبول میزبان ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهوری اوکراین بوده است. وی با اشاره به اینکه ما به گفت وگوی 
نزدیک خود با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه ادامه می دهیم و در اوت آینده با یکدیگر دیدار خواهیم کرد، تاکید کرد: »با اقدامات دیپلماتیک خود 
سعی می کنیم کشورمان را از اثرات منفی جنگی که یک سال است در همسایگی ما در جریان است، محافظت کنیم. با این حال هر اتفاقی که در اطراف ما رخ 

می دهد، تاثیرات و عواقبی بر اقتصاد ترکیه دارد و این تاثیرات را همه از اروپا تا آمریکا احساس می کنند.«

یکی از مقام های ارشــد دفاعی اوکراین در پانصدمین روز جنگ به مســئولیت حمله سال گذشته میلادی که پل کریمه را به شدت 
تخریب کرد، اعتراف کرد. به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه خبری اینسایدر، "هانا مالیار" معاون وزیر دفاع اوکراین در پستی تلگرامی 
نوشــت، پل "تنگه کرچ" که چهار سال پس از پیوستن کریمه به روســیه در ۲۰۱۴ افتتاح شد برای ایجاد اختلال در خطوط تامین 
روســیه هدف قرار گرفته شــد. وی خاطرنشان کرد، شنبه ۲۷۳ روز از نخستین حمله به این پل می گذرد که با هدف ایجاد شکاف و 

اختلال در ارسال تجهیزات و لجستیک به روس ها انجام شد. مسئولیت اوکراین در حمله اکتبر ۲۰۲۲ به این پل یک راز آشکار بوده است. پاییز گذشته میلادی نیز روزنامه 
نیویورک تایمز تحقیقاتی را با عنوان "چطور اوکراین پل کلیدی روسیه را منفجر کرد" منتشر کرد که با جزئیات نشان می دهد  اوکراینی ها یک کامیون پر از مواد منفجره را 
به روی پل فرستاده و آن را در نیمه راه منفجر کردند که باعث کشته شدن چهار تن و تخریب جدی سازه شد که در نهایت ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه آن را 
"اقدامی تروریستی" نامید. اگرچه مقام های اوکراینی پیشتر مدعی شده بودند که مسئولیتی در این اقدام ندارند اما به آن اشاره می کردند. میخائیلو پودولیاک، یکی از مشاوران 
ولودیمیر زلنسکی رئیس جمهوری اوکراین اکتبر گذشته میلادی در توئیتی نوشت: هر چیز غیرقانونی باید منهدم شود، هر چیز به سرقت رفته باید به اوکراین برگردانده 
شود، هر چیزی که توسط روس ها اشغال شده باید مطرود شود. تخریب این پل علاوه بر تحقیر پوتین، بر تلاش های مسکو برای انتقال تجهیزات به کریمه نیز اثر گذاشت. 

روزنامه مسکو تایمز گزارش کرد رفت و آمد وسایل نقلیه در فوریه ۲۰۲۳ به صورت کامل از سر گرفته شد اما حمل و نقل ریلی در مه انجام شد.

اردوغان: به گفت وگوی نزدیک خود با پوتین ادامه 
می دهیم

در پانصدمین روز جنگ؛

اوکراین به انفجار پل کریمه اعتراف کرد
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تاریخچه تذهیب در ایران بسیار گسترده بوده و در طی این زمان ها این هنر 
زیبا تحولات و پیشرفت های زیادی داشته  گاه  تحت تاثیر غرب قرار گرفته 
و کمتر مورد توجه قرار داشــته ، اما باز هم با ذوق و شوق ایرانی ها به این 
هنر، انسان هایی بودند که همچنان هنر تذهیب کاری را زنده نگه داشتند. 
هنر تذهیب و نگارگری از جمله هنر هایی اســت جدای تزئین قرآن مجید 
بر تن پارچه ها، قالی ها و ظروف ســفالی نقش نمایی میکند. همانطور که 
در مطالب تذهیب و تجلی گاه هنر و عبودیت و نگاهی به تاریخچه تذهیب 
قرآن خواندید تا حدودی با تاریخچه هنر تذهیب آشنا شده اید این مطلب 
سایت قلمتراش در پی دو مطلب قبل قرار داده شده و شما را به طور کامل 
با تاریخچه تذهیب در ایران آشــنا میکند. بایسنغر میرزا که خود هنرمند 
چیره دست در امر خوشنویسی و تذهیب بود، بانی این تشویق و گردهمایی 
شــد آنچه مکتب هرات در زمینه تذهیب عرضه میدارد، اضافه کردن طرح 
های هندســی تو در تو با خطوط و شاخه های کوچک نخل و نیز استفاده 
از نقاشــی انواع گل ها در زمینه تذهیب است. تا این زمان چندان به نقش 
پرندگان در زمینه تذهیب توجه نشــده بود اما مکتب هرات با اســتفاده از 
نقوش یاد شــده راهی به سوی تنوع و ابتکار تازه پیدا کرد. تذهیب در این 
دوران آنچنان مورد توجه قرار میگیرد که سوای تزئین قرآن مجید تن پارچه 
های ابریشمین و نیز قالی و ظروف راه پیدا میکند و نقش ها وترکیبات آن 
مورد اســتفاده قرار میگیرد. مکتب هرات تا مدت زمان بسیاری شیوه کار و 
راه هنرمندان تذهیب کار شد اما این مهم هرگز مانع از ابداعات و ابتکارات 
تازه هنرمندان تذهیب کار در دوره های بعد نشد، چندانکه در عصر صفوی 
تذهیب کاران با کاســتن از ابعاد اشکال و نیز افزودن زمینه طلائی و سیاه 
و آبی به عنوان زمینه اصلی رنگ و وارد کردن رنگ زرد و ســفید به زمینه 
تذهیب به تغیراتی موفق شــدند و بر نقوش نیز افزودند. با توجه به اهمیت 
خوشنویســی و تذهیب ، قرآن مجید در عصر صفوی در این زمان اصفهان 
مرکز تذهیب کاران و خوشنویسان بسیاری شد و مدت زمانی بعد در سایه 
تــلاش این هنرمندان  مکتب اصفهان به وجود آمد، کار هنرمندان تذهیب 
کار و خوشنویس مکتب اصفهان به وجود آمد، کار هنرمندان تذهیب کار و 
خوش نویس مکتب اصفهان تا بدان جا رونق میگیرد که ســلاطین عثمانی 
به رقابت با این مرکز هنری تلاش در جذب و جلب هنر  مندان تذهیب کار 
با توجه به امکاناتی که در آنجا میافتند مهاجرت را آغاز میکنند. زمانی بعد 
به دلیل این مهاجرت محفل هنری قسطنطنیه ایجاد میشود محفل جدید 
هرچند سعی در تشویق و ترقیب هنرمندان به ابداعات و آفرینش های تازه 
هنــری دارد. اما در برابر مکتب اصفهان چنــدان موفق به ارائه تحولی تازه 
نمیشود. در دوران بعد از صفوی تمایل به نقاشی و تذهیب کتب تاریخی و 
ادبی نیز افزون شد و تذهیب کاران گاه به گاه سوای تذهیب قرآن مجید در 
این را نیز به تجربه میپردازند. اما اغلب نقوش و اشــکال، تکراری و گاه نیز 
از بافت اصیل تذهیب به دور میافتند. با این همه تذهیب که دارای شناسه 
ای پربار اســت، چندان به دست فراموشی نمیافتد و هر چند زمانی با تولد 
هنرمندی عاشق این راه ابتکاراتی نیز در زمینه باروری هر چه بیشتر تذهیب 
به وجود می آید، بررسی و شناخت کار تذهیب کاران عصر افشاری به دلیل 
شــرایط و موقعیت ویژه حکام بر اوضاع سیاسی زمان، چندان میسر نیست. 
از نمونه های نادر کار تذهیب در این دوران میتوان دریافت که هنر تذهیب 
راه گذشــته را طی میکند بی هیچ نشانه ای از تحولی و یا ابتکاری. اما بعد 
از ایــن دوران در عصر زندیه با توجه به تحول هنر در زمینه های گوناگون 
و مهــم تر از همه معماری و کاشــی کاری تذهیب نیز رنگ و بویی تازه به 
خود میگیرد. هنرمندان تذهیب کار در این عصر با مدد از رنگ های شــاد 
و زنده به ویژه زرد و ســفید به عنوان زمینه اصلی کار و نیز یاری گرفتن از 
طبیعت، گل و طیور و هوش حرکتی نور را در زمینه تذهیب آغاز کردند. این 
حرکت که با توجه به گذشته تذهیب و کاستن از نفوذ اشکال هندسی نوعی 
نوآوری به شمار میآید، سوای تذهیب قرآن مجید به کتاب های شعر و تاریخ 
نیز نفوذ کرد و بســیاری از دیوان های شعر در این زمان وسیله مینیاتور و 
تذهیب تزئین شدند. این تحول سوای کتاب آرایی ونیز بر بدنه دیوار کاخ ها 
و کاشی کاری عصر زندیه دقیقا نموداری از کار تذهیب در کتب این زمان نیز 
بیشترین تلاش در این حرکت تازه مشاهده میشود و تا آنجا که نقاشی دیوار 
ها و کاخ ها از عصر صفوی رایج شــده بود در این زمان نیز بیشترین تلاش 
در این حرکت تازه مشاهده میشود و تا آنجا که دیوار کاخ ها و کاشی کاری 
عصر زندیه دقیقا نموداری از کار تذهیب در کتب این زمان به شمار میرود، 
با تفاوت در ابعاد نقش ها و امکان گسترش این نقش ها. ناگفته نگذاریم که 
رواج حرکــت تازه تا حدودی بر رونق کار تذهیب کاران قرآن مجید و کتب 

دیگر اثر گذاشته و باعث نوعی کسادی بازار تذهیب کاران شد.

تاریخچه تذهیب در ایران

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تفاوت!

شاسی بلند کوپه ژیپنگ G۶ با قدرت ۴۶۰ اسب بخار

شرکت چینی ژیپنگ در نمایشگاه خودروی شانگهای ۲۰۲۳ از شاسی بلند کوپه G6 رونمایی کرد. این خودرو در نسخه های سطح 
بالای خود ۴6۰ اسب بخار قدرت و حدود ۴۳ هزار دلار قیمت خواهد داشت. G6 بر پایه نسل دوم پلتفرم SEPA ۲.۰ شکل گرفته 
و از معماری شــارژ ســریع ۸۰۰ ولتی سود می برد. G6 در واقع اولین خودروی برقی ژیپنگ است که از پلتفرم یاد شده استفاده 
می کند. قدبلند برقی یاد شــده به دو صورت تک و دو موتوره عرضه خواهد شد. مدل تک موتوره ۲۹۲ اسب بخار قدرت و ۴۴۰ 
نیوتون متر گشتاور دارد درحالی که خروجی مدل دوموتوره به ۴6۰ اسب بخار و گشتاور آن به 66۰ نیوتون متر می رسد. ژیپنگ 
G6 از نظر ابعاد باید گفت ژیپنگ G6 طول/عرض/ارتفاع به ترتیب ۱6۵۰/۱۹۲۰/۴۷۵۳ میلی متری دارد و فاصله بین محوری اش 
نیز به ۲۸۹۰ میلی متر می رســد. تریم فول این خودرو از لیدار استفاده خواهد کرد هرچند تمامی نسخه ها به صورت سفارشی با 
سیستم خودران XNGP در دسترس هستند. خودروساز موردبحث می گوید قیمت این خودرو از ۳۴.۹۰۰ دلار شروع شده و در 

نسخه های سطح بالا به ۴۳.6۰۰ دلار خواهد رسید.

ستاره کره ای پاری سن ژرمن را بیشتر بشناسید
مدافع کره ای پاری سن ژرمن با ۲۲ سال سن ستاره جدید فوتبال آسیاست که راهی باشگاه پرسروصدای فرانسوی می شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از tyc، پاری سن ژرمن در ادامه خریدهایش برای فصل جدید رقابت های باشگاهی، »لی کانگ این« کره ای 
را به خدمت گرفت. سران این تیم فرانسوی که لوئیس انریکه را به عنوان سرمربی جدیدشان انتخاب کرده اند، میلان اشکرینیار، 
مدافع باتجربه فصل قبل اینتر، مانوئل اوگارته، مدافع سابق اسپورتینگ، مارکو آسنسیو، مهاجم سابق رئال مادرید، و اینک »لی 
کانگ این« را به خدمت گرفته اند. ایده پاری ســن ژرمن در بازار کنونی نقل و انتقالات این بوده اســت که سراغ ستاره ها نرود و 

بازیکنان مستعد و آینده دار را جذب کند.

پیشنهاد

چهره روز

اگر این نیز انسان است

اگــر این نیز انســان اســت اثــر پریمــو لوِی، 
نجات یافته ای )؟!( از آشــویتس است که به زبان 
ایتالیایی نوشــته شــده اســت اما این ترجمه از 
 If This Is a Man متن انگلیســی کتاب با عنــوان
ترجمه شــده است. این کتاب شــرحی از دوران 
اســارت پریمو لوِی در آشویتس است و می توان 
گفت از جملــه مهم ترین کتاب هایی اســت که 
درباره این اردوگاه کار اجباری نوشته شده است. 
کتــاب لوِی احتمالا با تمامــی کتاب هایی که در 
این زمینه خوانده اید متفاوت اســت. اگر تنها به 
قســمتی از متنی که در پشــت جلد کتاب آمده 
است دقت کنید، متوجه متفاوت بودن این کتاب 
می شوید. در بیشتر کتاب هایی که درباره اردوگاه 
کار اجباری نوشــته شده اســت، معمولا تمرکز نویســنده به یک کورسوی امید است که 
چطور برخی را نجات داده و کتاب آن امید را شــرح می دهد. و یا برعکس، به خشــونت و 
وحشی گری  نازی ها اشاره می کند که چطور زندانی ها را روانه اتاق گاز می کنند. اما در این 
کتاب، مسئله روندی است که در آشویتس اجرا می شود. در کتاب اگر این نیز انسان است 
اگر امیدی وجود دارد، و یا اگر اتاق گازی وجود دارد، به شکل خلاصه و کوتاه به آن اشاره 
می شود. بلکه تمرکز بر روندی که زندانی ها را از انسانیت دور می کند. متن پشت جلد کتاب 
چنین اســت: ویران کردن آدمی دشوار اســت، کمابیش به دشواری آفریدن آدمی. ویران 
کردن آدمی نه آســان اســت و نه کار یک روز و دو روز. اما شما نازی ها در این کار پیروز 
شدید. اینک ما، سربه راه و زیر نگاه خیره ی شما. دیگر از ما ترسی ندارید، دیگر هیچ کاری 

از ما سر نخواهد زد، نه عملی قهرآمیز، نه بانگی به اعتراض و نه حتی نگاهی کیفرخواه.

مهدی اخوان ثالث
مهدی اخوان ثالث شاعر متولد ۱۳۰۷ در خطه خراسان 
بود. او یکی از پرآوازه ترین شــاعران معاصر ایران است 
که به خاطر تســلطش به شعر کهن و عروض از یکسو 
و همچنین نوازندگی تار و آشنایی با مقام های موسیقی 
خراســانی به عنوان پلی بین شعر نو و شعر کهن ایران 
شناخته می شــود. اخوان ثالث گستره متنوعی از انواع 
قالب های شــعری در کارنامه اش دارد و بیشتر مضمون 
آثــار او بــه مانند دیگر شــعرای ذکر شــده مضامین 
اجتماعی، سیاسی است. آثار ثالث بیش تر لحنی حماسی 
دارد او در بطن شعر خود با صلابت و پختگی و استفاده 
از غنای فرهنگی خراســان موضوعات موردنظرش را در 
قالب شعر بیان می کند. او با اینکه به شعر نیمایی علاقه 
داشــت و خود نیز آثار نیمایی دارد اما به شعر نو بسنده 
نکرد و در قالب های کهن نیز آثار بسیار شناخته شده ای دارد. از مجموعه شعرهای بسیار محبوب اخوان 
می توان به  زمستان اشاره کرد که این شعر از جمله اشعار نیمایی اوست. بخشی از شعر بلند زمستان

حریفا! میزبانا! میهمان سال و ماهت پشت در چون موج می لرزد- تگرگی نیست، مرگی نیست- صدایی 
گر شنیدی، صحبت سرما و دندان است- من امشب آمدستم وام بگزارم- حسابت را کنار جام بگذارم

چه می گویی که بیگه شــد، ســحر شــد، بامداد آمد!- فریبت می دهد، بر آسمان این سرخی بعد از 
ســحرگه نیست- حریفا! گوش سرما برده است این، یادگار سیلی سرد زمستان است- و قندیل سپهر 
تنگ میدان، مرده یا زنده- به تابوت ستبر ظلمت نه توی مرگ اندوه، پنهان است- حریفا! رو چراغ باده 
را بفروز، شب با روز یکسان است- سلامت را نمی خواهند پاسخ گفت- هوا دلگیر، درها بسته، سرها در 
گریبان، دستها پنهان- نفسها ابر، دلها خسته و غمگین- درختان اسکلتهای بلور آجین- زمین دلمرده، 

سقف آسمان کوتاه- غبار آلوده مهر و ماه- زمستان است.

فرهنگ

در سال  ۱۳۳۵ نخستین کتاب »قصه های خوب برای بچه های 
خوب« چاپ شد و مهدی آذریزدی را به قصه گوی خوب بچه ها 
تبدیل کرد. به گزارش ایســنا، ۱۸ تیرمــاه ۱۳۸۸، مهدی آذر 
خرمشــاهی معروف به مهدی آذریزدی در ۸۸ ســالگی دنیای 
قصه هــا را ترک کرد و چند ســال بعد از درگذشــت او یعنی 
در سال ۱۳۹۲، شــورای عالی انقلاب فرهنگی بنا بر پیشنهاد 
شــورای فرهنگ عمومی، این روز را  به عنوان روز ملی ادبیات 
کودک و نوجوان در کشــور اعلام کرد. این روز از ســال ۱۳۹۲ 
در تقویم رسمی کشور ثبت شــده است. حالا به مناسبت روز 
ملی ادبیات کودک و نوجوان ســراغ کتاب های معروف ادبیات 
کودک و نوجوان ایرانی می رویم و مروری داریم بر آن ها. مهدی 
آذریزدی هیچ گاه به مدرسه نرفت اما در طول زندگی خود بیش 
از ۳۰ جلد کتاب منتشــر کرد که از میان ایــن آثار به غیر از 
مجموعه  معروف هشــت جلدی اش »قصه های خوب برای بچه های خوب«، می توان به مجموعه  ده جلدی »قصه های 
تازه از کتاب های کهن«، »بچه  خوب«، »قند و عسل«، »خاله گوهر«، »گربه  تنبل«، »گربه  ناقلا«، »دستور طباخی 
و خانه داری« )که به عربی نیز ترجمه شــده است(، »خودآموز عکاسی«، »خودآموز شطرنج«، »لبخند«، »قصه های 
ســاده«، »یاد عاشــورا«، »چهل حدیث«، »قصه های پیامبران«، تصحیح مثنوی معنوی مولوی، »عاشق کتاب« و 
»بخاری کاغذی« اشــاره کرد که اکثر این آثار بارها تجدید چاپ شــده اند.پ آذریزدی متولد سال ۱۳۰۰ بود و در 
جوانی شغل های مختلفی از کشاورزی و کار در عکاسی تا کار در کتاب فروشی را تجربه کرد. او پس از مدتی کار در 
کتاب فروشــی، راهی تهران شد و در یک چاپخانه کار خود را آغاز کرد. در همین ایام، قصه ای از انوار سهیلی توجه  
او را به خود جلب کرد. آذریزدی با خود اندیشید که چه می شد اگر کودکان و نوجوانان نیز می توانستند این کتاب 
را مطالعه و درک کنند؛ بنابراین تصمیم گرفت این کتاب را ساده نویســی کند و به همین ترتیب، نخستین جلد از 
مجموعه  کتاب های قصه های خوب برای بچه های خوب شــکل گرفت. او این کتاب را شــب ها در اتاق کوچک خود 

می نوشت و در ابتدا گمان می کرد استقبال چندانی از آن صورت نگیرد.

بچه ها با این کتاب پیر شدند!
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